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Vatican, 20 aprilie 2009

Distinse
Don Julián Carrón
Preşedinte al Fraternităţii Comunione e Liberazione

Cu ocazia Exerciţiilor Spirituale ale Fraternităţii Comunione e Libera-
zione cu tema «Din credinţă se naşte metoda», Preasfântul Părinte adresează 
numeroşilor participanţi un salut cordial şi urările sale binevoitoare, asigurân-
du-vă de îsnoţirea Sa spirituală, şi urându-vă ca această înâlnire să trezească 
o fidelitate reînnoită în Cristos, pentru totdeauna, un angajament mai generos 
în opera de evenghelizare, invocă revărsarea din plin a harurilor cereşti şi tri-
mite din inimă, asupra Dvs. şi a responsabililor Fraternităţii şi a tuturor celor 
prezenţi, o binecuvântare apostolică specială.

Cardinal Tarcisio Bertone, Secretar de Stat al Sfinţiei Sale



Vineri 24 aprilie, seara
La intrare şi la ieşire:

Wolfgang Amadeus Mozart, Concert pentru pian şi orchestră nr. 23
în la major, KV 488

Wilhelm Kempff – Ferdinand Leitner – Bamberg Simphony Orchestra
Deutsche Grammophon

■ introducere

Julián Carrón. Fiecare dintre noi știe ce eforturi a despus pentru a fi 
aici acum. Toate aceste eforturi sunt prima expresie a strigătului nostru, a 
cererii noastre faţă de Cristos. 

Să invocăm Spiritul Sfânt, să invocăm ajutorul Său pentru ca să ducă la 
îndeplinire această încercare a noastră, acest strigăt al nostru. 

Discendi Santo Spirito
(Coboară Spirite Sfinte, n.t.)

Urăm tuturor bunvenit și îi salutăm pe prietenii noștri care sunt în 
legătură directă cu noi prin satelit: două zeci și trei de ţări în direct și, ulte-
rior, alte patruzeci de ţări, în total șaizeci și trei. Pentru prima dată este în 
legătură directă cu noi Malta.

Încep această întâlnire citind telegrama pe care ne-a trimis-o Sfântul 
Părinte:

Cu ocazia Exerciţiilor Spirituale ale Fraternităţii Comunione e Libera-
zione cu tema «Din credinţă se naște metoda», Preasfântul Părinte adre-
sează numeroșilor participanţi un salut cordial și urările sale binevoitoare, 
asigurându-vă de îsnoţirea Sa spirituală, și urându-vă ca această înâlnire 
să trezească o fidelitate reînnoită în Cristos, pentru totdeauna, un anga-
jament mai generos în opera de evenghelizare, invocă revărsarea din plin 
a harurilor cerești și trimite din inimă, asupra Dvs. și a responsabililor 
Fraternităţii și a tuturor celor prezenţi, o binecuvântare apostolică specială. 
Cardinal Tarcisio Bertone, Secretar de Stat».

1. «Circumstanţele, prin care Dumnezeu ne face să trecem, sunt factor 
esenţial și nu secundar al vocaţiei noastre, al misiunii la care ne cheamă. 
Dacă creștinismul este vestea faptului că Misterul s-a întrupat într-un om, 
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circumstanţa în care cineva ia poziţie în această privinţă, în faţa întregii 
lumi, este importantă pentru însăși definirea mărturiei».1

Noi știm cu toţii care sunt aceste circumstanţe, circumstanţe care ne-au 
provocat de-a lungul acestui an: criza economică, cutremurul din Abruzzo, 
numeroasele forme de suferinţă care ne-au pus pe gânduri (mai ales cazul Elu-
anei), prăbușirea unei lumi în faţa ochilor noștri cu legi care nu mai știu să 
apere binele vieţii sau al familiei, ne aflăm tot mai mult în situaţia de a trebui 
să ne trăim viaţă „fără patrie“, circumstanţele dramatice personale sau sociale 
– de la boală la greutăţi, la pierderea locului de muncă, dacă nu chiar până la 
pierderea a toate, așa cum li s-a întâmplat prietenilor noștri din Abruzzo. De 
aceea, circumstanţele prin care Dumnezeu ne face să trecem – ne spune Don 
Giussani – «sunt factor esenţial și nu secundar al vocaţiei noastre». Deci, pen-
tru noi, circumstanţele nu sunt neutre, nu sunt lucruri care se întâmplă fără 
niciun sens; adică nu sunt doar lucruri pe care trebuie să le suportăm, cărora 
trebuie să ne supunem cu stoicism. Sunt parte a vocaţiei noastre, a modalităţii 
prin care Dumnezeu, Misterul bun, ne cheamă, ne provoacă, ne educă. Pentru 
noi aceste circumstanţe au toată densitatea unei chemări, de aceea sunt parte 
din dialogul fiecăruia dintre noi cu Misterul prezent.

Astfel – ne spunea Don Giussani acum cinsprezece ani, introducând 
Exerciţiile Fraternităţii din 1994 – viaţa este un dialog.

«Viaţa nu este tragedie: tragedie este ceea ce face ca totul să sfârșească în 
nimic.Viaţa, însă, este dramă: este dramatică pentru că este raport între eul 
nostru și Tu-ul lui Dumnezeu, eul nostru care trebuie să urmeze pașii pe 
care Dumnezeu îi indică».2 Această Prezenţă, acest Tu este cel care schimbă 
circumstanţa, pentru că fără acest Tu totul ar fi nimic, totul ar fi doar un pas 
spre o tragedie mereu mai sumbră. Dar, tocmai pentru că există acest Tu, cir-
cumstanţa ne cheamă la El, este El cel care ne cheamă prin intermediul aces-
teia, este El cel care ne cheamă la destin prin intermediul fiecărui lucru care 
se întâmplă. Noi nu suntem scutiţi de riscul pe care Don Giussani îl semnala 
cu ani în urmă și anume de a ne trăi vieţa cedând în faţa anesteziei totale pe 
care o creează societatea noastră: «Adevăratul pericol al epocii noastre, spu-
nea Teilhard de Chardin, este pierderea gustului de a trăi. Acum, pierderea 
gustului de a trăi implică lipsa sentimentului de sine, [...] lipsa afecţiunii 
faţă de sine. Dar, ar fi totuși nevoie de o anestezie totală pentru ca omul să 
piardă cu totul, în întregime, sentimentul de atașament faţă de sine însuși 
și deci o emoţie faţă de sine însuși, chiar și la nivel incipient, o preocupare 
pentru sine însuși; ar fi nevoie de o anestezie totală. Tipul de societate în care 

1  L. Giussani, L’uomo e il suo destino, Marietti, Genova 1999, p. 63.
2  L. Giussani, “Il tempo si fa breve”, Cooperativa Editorială Nuovo Mondo, Milano 1994, p. 7.
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trăim reușește să realizeze aceste anestezii totale [și noi știm foarte bine acest 
lucru, pentru că în multe situaţii suntem ca și adormiţi în toropeala noastră, 
în distragerea noastră, în fuga de noi înșine, unde lucrul cel mai îndepărtat 
este această afecţiune faţă de sine; este suficient să ne gândim fiecare când a 
fost ultima dată când am avut (o spun în primul rând pentru mine însumi) 
o clipă de adevărată duioșie cu noi înșine, când am a simţit vibrând în noi 
această tandreţe faţă de noi înșine], însă nu pot fi permanente. Chiar și aceste 
anestezii totale, extrem de generalizate – de asta este o societate caracterizată 
în totalitate de alienare – au o limită, nu pot fi permanente și de aceea su-
ferinţa [...] nu trebuie evitată. Suferinţa [...] indică întreruperea sau ruptura 
sau sfârșitul unei anestezii totale».3 

Prin intermediul acestor circumstanţe Misterul vrea să ne trezească din 
această anestezie, să ne educe pentru a deveni conștienţi de noi înșine, să 
ne educe spre adevărul nostru, ne trezește la conștiinţa pentru care suntem 
creaţi, nu ne lasă să ne îndreptăm spre neant fără să își facă griji pentru noi, 
dintr-o pasiune pentru viaţa noastră, care este semnul cel mai puternic al 
duioșiei lui Dumnezeu faţă de noi. Și cum ne educă? Nu prin intermediul 
unui discurs, nu printr-o meditaţie – pe care de multe ori nu vrem să o 
ascultăm –, ci prin experienţa realului, prin intermediul circumstanţelor 
la care ne cheamă, ne scutură («Dar îţi dai seama?!»). Am citit acest lucru 
la Școala de comunitate: «Învăţăm viaţa din concreteţe, nu din teorii»,4 și 
un fragment de realitate valorează mai mult decât mii de cuvinte. Atunci – 
prieteni – circumstanţele, suferinţele, greutăţile ne pun în faţă seriozităţii 
vieţii, pe care de multe ori noi vrem s-o cenzurăm.

«În mod normal în viaţă, pentru toată lumea, este serioasă problema 
banilor, este serioasă problema fiilor, este serioasă problema bărbatului și 
a femeii, este serioasă problema sănătaţii, este serioasă problema politică: 
pentru lume totul este serios cu excepţia vieţii. Nu spun viaţa – viaţa ca 
sănătate este un lucru serios, în mod clar – dar „viaţa“ [ar trebui să auzim 
cum vibra Don Giussani când spunea: „Viaţa“, și atunci vom percepe toată 
vibraţia pasiunii Sale pentru fiecare dintre noi]. Dar ce este „viaţa“ mai 
mult decât sănătate, bani, legătura dintre bărbat și femeie, copii, muncă? 
Ce este viaţa mai mult decât atât? Ce implică? Viaţa implică toate acestea, 
dar cu un scop a toate, cu o semnificaţie».5 

Și circumstanţele ne provoacă să descoperim această semnificaţie.

3  L. Giussani, Uomini senza patria (1982-1983), BUR, Milano 2008, pp. 292-293.
4  L. Giussani, Si può vivere così?, Rizzoli, Milano 2007, p. 244.
5  Idem, pp. 146-147.
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2. Și atunci adevărata problemă nu este criza, nu sunt aceste circumstanţe 
mai mult sau mai puţin dramatice, care ne ating într-un fel sau altul, ci este 
modul în care noi abordăm aceste circumstanţe, cum stăm în faţa lor. Ob-
servăm cum de multe ori aceste circumstanţe sunt o ocazie de a ne da seama 
că suntem dezorientați, pierduţi. De ce? «Realitatea Bisericii, ca eveniment 
cotidian în care se face prezent Evenimentul autentic, se propune azi în 
faţa lumii, nu spun uitând, ci considerând presupus și evident, cel puţin 
metodologic vorbind, conţinutul dogmatic al creștinismului, ontologia sa, 
și deci pe scurt evenimentul credinţei».6 Nouă ni se poate întâmpla la fel: 
să ne punem în fața circumstanţelor, nu spun uitând, ci considerând presu-
pus, evident, evenimentul credinţei. Și ne simţim dezorientați.

Tocmai din acest motiv, circumstanţele care ne provoacă scot în eviden-
ţă – așa cum vom vedea în aceste zile – parcursul făcut în acest an, pentru 
că don Giussani ne învaţă că circumstanţa este locul în care cineva ia po-
ziţie în faţa lumii prin modul în care o trăiește. Pentru cei care au primit 
vestea creștină – «Misterul s-a întrupat într-un om»7 – fiecare circumstanţă 
este ocazie prin care fiecare își arată poziţia faţă de această vestire, față de 
acest fapt.

Noi spunem în faţa tuturor ce este Cristos pentru noi prin felul în care 
trăim circumstanţele. Fiecare poate să se privească pe sine însuși, poate să 
se surprindă în acţiune, pentru că fiecare s-a mișcat în aceste circumstanţe. 
Toţi ne-am mișcat, toţi am fost provocaţi într-un fel sau altul de aceste 
circumstanţe. Am fost constrânși să ne expunem – nimeni nu a fost cruţat 
–, și noi am spus ce semnificaţie are viaţa pentru noi, ce este Cristos, la ce 
ţinem mai presus de orice, dincolo de intenţiile noastre. Spun dincolo de 
intenţiile noastre, pentru că de multe ori confundăm intenţiile cu realita-
tea. Intenţiile de multe ori sunt corecte, însă apoi descoperim că în realitate 
ne mișcăm după o altă logică. De aceea, în felul în care abordăm aceste 
circumstanţe de care suntem provocaţi, noi afirmăm care este apartenenţa 
noastră. «Mai mult, modul în care se formează această poziţie în noi arată 
dacă și cât trăim apartenenţa, care este rădăcină profundă a întregii expresii 
culturale».8 Adică, noi ne spunem nouă înșine care este cultura noastră, ce 
iubim mai mult și ce avem mai drag nouă, în felul în care abordăm circum-
stanţele. În faţa adevăratelor provocări ale traiului nostru iese în evidenţă 
consistenţa unei poziţii culturale, capacitatea acesteia de a rezista în faţa 
tuturor lucrurilor, chiar și în faţa unui cutremur.

6  L. Giussani, L’uomo e il suo destino, op.cit., pp. 63-64.
7  Idem, p. 63.
8  Ibid.
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În acest sens am primit o mărturie impresionantă de la prietenii noștri 
din Abruzzo, care scriau așa zilele acestea:

«Luni, 6 aprilie, a fost ziua de spaimă. Prima mișcare între noi a fost de a 
ne căuta, de a ne găsi, și de a face socotelile. Deci uimirea și recunoștinţa de a 
fi fost cu toţii feriţi: primul mare miracol. Imediat a apărut disponibilitatea, 
peste tot în regiune, de a prelua diversele nevoi care apăreau. Această încerca-
re de a îmbrăţișa cu toată incapacitatea noastră, pe cei care se află în durere, a 
fost de o importanţă crucială, deoarece prin simpla relaţie, am început să în-
trevedem printre „molozurile“ companiei noastre și ale oamenilor din Abruz-
zo fapte care nu erau nici pe departe molozuri. Dinamica de a împărtăși ne-a 
ajutat să întrezărim spectacole de o deosebită frumuseţe umană, neașteptate 
și de neimaginat, care au început, imediat, să ne arate ceva excepţional. Ceva 
mare se întâmpla. Exact într-un moment în care ne-am gândit că nu se poate 
întâmpla nimic. Tocmai dintre persoanele despre care credeam că știm totul 
(comunităţile noastre și risipiții aquilani) a ieșit la iveală o autoritate neprevă-
zută și mișcătoare. Pe care o putem urma. În mod particular ne impresionea-
ză Marco împreună cu soţia sa Daniela, care în ziua de după cutremur s-au 
hotărât să se stabiliească la Aquila, cu rulota. Ieri seară ne-a emoţionat atunci 
când a spus: „Răspunsul la nevoia inimii mele este prezent! Cutremurul l-a 
adus aici! Printre dărâmături înfloresc flori. Floarea nu este o emoţie, este 
ceva prezent. Floarea sunt Gino și Grazia, este soţia mea, rulota pe care ne-au 
donat-o, Calea Crucii, acest loc de împărtășanie, sau Tereza, care după ce a 
plecat acum un an și jumătate, s-a întors să ne îmbrăţișeze spunându-ne: era 
nevoie de un cutremur ca să mă aducă înapoi! Floarea este Eugenio, Ugo, 
Manlio și ceilalţi de la bere și de la Rimini“. Un spectacol continuu de înviere 
după o săptămână de patimi. Ar trebui multe pagini pentru a povesti faptele 
pe care le-am trăit, căci, cutremurul a făcut să vină la suprafaţă toată sărăcia 
noastră și ne-a adus în minte toate momentele când am sperat în lucrurile 
materiale, pe care acum cutremurul ni le-a luat. Și multe pagini pentru a 
povesti cum se arată Isus înviat printre noi. Îți vine să plângi când El ne vi-
zitează devenind frumuseţe fără asemănare tocmai în unele persoane pe care 
noi le judecam ca fiind „normale“ sau chiar „moloz“. Unitatea și apartenenţa 
la compania dată sunt celălalt aspect al miracolului pe care îl vedem. Cine 
și-ar fi imaginat vreodată să îi vadă pe unii dintre noi luând în serios ceea ce 
ne spunem. [Aici, în faţa circumstanţelor dramatice se vede cine ia în serios 
ceea ce ne spunem.] Ieri, Marco, referindu-se la o discuție de-a noastră, a 
spus: „Dacă plec de la mine obţin unu, dacă plec de la ceilalţi obţin cinci. Nu 
știu de ce, dar funcţionează. A aparţine până la capăt unităţii, văd că aduce o 
renaștere“. Evidenţa ne spune că suntem la fel de fraieri ca și mai înainte, dar 
Unul ne unește. Ne întâlnim foarte des și în diferite ocazii. Nu cu dorinţa de 
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a reclădi casele sau judeţul (care pot să se prăbușească în fiecare moment din 
nou), ci cu o dorinţă nouă: să ne putem bucura de fascinaţia lui Cristos care 
reconstruiește în felul său și să nu-l abandonăm. Acum pământul continuă să 
tremure și să adauge teamă durerii. Suntem foarte tentaţi să întoarcem pagina 
și să spunem: „Să sperăm că se sfârșesc repede aceste zguduituri, cel puţin să 
putem reîncepe“, în ciuda faptului că El, în același timp, face noi toate lucru-
rile. Școala de comunitate spune: „Dușmanii fidelității față de apartenență, 
dușmanii cei mai observabili sunt oboseala și durerea“. Noi atingem cu mâna 
în fiecare zi acești dușmani și deseori ne înving. Fie ca Dumnezeu să ne ierte. 
Fie ca voi toți, alături de Carrón, să ne puteți ierta, dându-vă viața pentru ca 
noi să rămânem în Cristos».

Cine nu și-ar dori o asemenea prietenie? Prieteni care cer să ne dăm 
viața pentru ca ei să rămână în Cristos.

Prietenii sosesc din toate părţile, chiar și din Uganda. Îmi scrie Rose:
«Celor o sută de femei de la Meeting Point din Kireka, cartier al Kam-

palei (unde femeile sparg pietre pentru a câștiga ceva bani), joi după cutre-
mur le-am citit afișul mișcării – atunci când mi l-au trimis din secretariat 
în limba italiană –. În limba acholi mi-au spus: „Aceștia sunt de-ai noștri, 
de această dată au fost atinși ai noștri. Trebuie să facem ceva“. M-au în-
trebat dacă exista vreo posibilitate să mergem să îi ajutăm, să mergem cu 
autocarul. Ziarele povesteau că erau încă oameni sub dărâmături, iar ele 
vroiau să meargă în Abruzzo pentru a sparge molozurile și să scoată afară 
trupurile. Le-am spus că era imposibil, pentru că Abruzzo era foarte depar-
te, unicul mijloc de transport fiind avionul. Iar ele: „Trebuie să facem ceva, 
pentru că aceștia sunt de-ai noștri, cel puţin să le trimitem ceva pentru a 
le arăta că sunt ai noștri, ne aparţin“. O femeie a spus: „Sunt cei din tribul 
lui don Giussani“. Erau atât de mișcate încât atunci când am plecat mi-au 
dat echivalentul a 250 de euro, o sumă foarte mare pentru ele. Și mi-au 
spus să îi trimit imediat, dacă se poate, eventual pentru a plăti pe cineva ca 
să ajute la scoaterea persoanelor de sub dărâmături. În acea zi nu am făcut 
activităţile noastre obișnuite – lănţișoare, dans, fotbal – pentru că femeile 
doreau să păstreze amintirea celor întâmplate. Am stat de vorbă și când au 
înţeles că erau italieni au spus că erau tribul lui Don Giussani, al nostru. 
Ele se consideră din tribul lui don Giussani. Și acum strâng bani. Deseori 
mă întreabă despre prietenii noștri pentru că ele nu știu bine unde este 
Abruzzo, cred toată Italia este implicată în cutremur și deci sunt prietenii 
lor. Acum vor să scrie o scrisoare. Dacă trebuie să comentez: este tocmai 
ceva care mișcă, este adevărat că din credinţă se naște o metodă. Atunci 
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când ești cufundat în Mister nu poţi, dându-ţi seama despre ce este vorba, 
să nu fi mișcat. Aceste femei mă provoacă să fiu mișcată. Ele nu acţionează 
în urma faptului că mișcarea a trimis un fluturaș, datorită unei indicaţii: 
ele sunt mișcate în adâncul lor și deci se mișcă. Dacă inima este mișcată cu 
totul, atunci ne mișcăm».

Cui nu i-ar plăcea să fi vibrat astfel? Cui nu i-ar plăcea să vibreze așa? 
Cine a putut să evite, ascultând aceste lucruri – eu nu –, să nu simtă toată 
rușinea detașării în faţa acestei experienţe care vine de la prietenii noștri 
din ultimul colț de lume?

Rose mi-a adăugat și o scrisoare a lui Alice:
«Dragă Rose, cineva mi-a deschis ochiii și mi-a arătat cine sunt eu. Atât 

de preţioasă și de iubită. Pot spune că suntem tribul lui Don Giussani și 
al Papei, care ne-au iubit și care cu siguranţă ar da și și-au dat totul pentru 
viaţa noastră: acest lucru trebuie să ne facă să învăţăm. Cei care suferă da-
torită cutremurului sunt din tribul nostru, eu vreau să trimit ceea ce simte 
inima și iubirea mea pentru ei, contribuţia mea este un semn al acestui 
lucru. Tu știi, Rose, că o persoană care nu a mai trăit niciodată iubirea nu 
poate să înţeleagă ce simţim noi pentru aceste persoane. Pentru că iubirea 
este mișcarea inimii pe care nimeni nu o poate explica. Persoanele care nu 
iubesc pot să răspundă doar în mod mecanic; în schimb este un lucru așa 
de mare faptul că cineva s-a mișcat și plânge cu tine așa cum s-a întâm-
plat cu noi. Spune-le acelor persoane, dacă poţi, că noi le iubim și că le 
aparţinem. Noi simţim durerea lor pentru că este ceva prin care am trecut. 
Dumnezeu să fie în ei în acest moment de greutate, să îi apere și să îi mân-
gâie din partea noastră. Alice».9

 De aceea, la începutul acestui gest al nostru al Exerciţiilor simţim ur-
genţa unei convertiri. În faţa acestui început putem să avem acele două 
atitudini, acele două tipuri de atitudine pe care don Giussani le observa în 
cei care începeau să îl urmeze pe Isus:

«Pe de o parte, existau cei care aveau soluţia lucrurilor în degetul mic 
sau cel puţin știau care erau instrumentele pentru a înfrunta problema 
omului și a poporului (scribii și fariseii), și cu ei toată lumea care participa 
la spiritul acestei atitudini. Imaginaţi-vă cum stăteau acolo ascultându-L; 
exact, ca niște pietre asupra cărora cuvintele sale cădeau inutil sau ca niște 
pietre care contraziceau acele cuvinte, în mod sceptic, sau printr-o dialecti-

9  Meeting Point din Kireka, cartier al Kampalei
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Vineri seara

că radical opusă: piatra acelei atitudini ciuntea oferta acelui discurs, îl con-
trazicea și îl lăsa să cadă. În schimb, să încercăm să ne imaginăm cealaltă 
parte a lumii, lumea săracă. Nu „lumea săracă“ datorită sărăciei – Nicodim 
nu era sărac și mulţi alţii, notează Evanghelia, nu erau săraci –, ci oameni 
săraci cu duhul, care mergeau să îl asculte pentru că „niciodată un om nu 
mai vorbise așa cum vorbea acest om!“, adică pentru că erau animați, se 
simţeau animaţi, atinși în afecțiunea lor, se simţeau reînnoiţi în afecțiunea 
față de propria lor persoană, în umanitatea lor, în sentimentul propriei 
umanităţi. Această lume îl urma [...] uitând chiar și să mănânce. Și care 
era primul factor care definea acel fenomen? „Isus Cristos“? Nu! Primul 
factor care definea acel fenomen e faptul că erau oameni sărmani cărora le 
era milă [...] de propria persoană, erau oameni cărora le era sete și foame – 
așa cum El va spune în „fericiri“. Foame și sete ce înseamnă? A-ţi fi foame 
și sete de „dreptate“ [...] înseamnă a dori împlinirea propriei umanităţi, 
ivirea sentimentului adevărat al propriei umanităţi. [...] Cineva, ca să do-
rească, pentru a-i fi foame și sete de împlinirea propriei umanităţi, trebuie 
să se perceapă pe sine însuși, trebuie să simtă propria umanitate».10

Să începem acest gest fiind conștienți de această nevoie a noastră. Să 
începem ca nevoiași: tinzând, datorită acestei coincidenţe cu noi înșine 
și cu nevoia noastră, spre a fi deschiși la tot ceea ce implică gestul nostru. 
Pentru că sacrificiul pe care trebuie să îl facem pentru a construi acest gest 
este ca o întrebare. De la tăcere, până la incomoditatea deplasărilor, totul 
face parte din acest strigăt al nostru, din această sărăcie a noastră, astfel 
încât Domnului să i se facă milă de noi.

10  L. Giussani, Uomini senza patria (1982-1983), op.cit., pp. 293-294.
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Sfânta liturghie

predica lui don michele berchi

Acum două mii de ani ca și astăzi, participăm la același eveniment mai 
mare, mai adevărat; și acum două mii de ani ca și astăzi Isus ne provoa-
că: unde putem să cumpărăm pâinea pentru ca aceștia să aibă ce mânca? 
Isus sfidează toate calculele noastre, toate imaginile noastre, toată anestezia 
noastră, toată duritatea inimii noastre, toată lipsa de speranţă.

Acum două mii de ani precum astăzi, Isus, în aceste trei zile, în fiecare 
zi a vieţii noastre, ne provoacă, iar această provocare este salvarea noastră, 
este duioșia înspre inima noastră pentru ca măsura noastră să se spargă, 
pentru ca măsura noastră să devină măsura Sa, pentru ca și mai frumos, 
infinit mai frumos decât pâinea înmulţită este posibilitatea de a partecipa 
la marele eveniment al miracolului prezenţei Sale.

Fie ca viaţa noastră, nimicul nostru, să poată fi instrument al acestei 
prezenţe explozive a Sa. Acest lucru îl cerem Sfintei Fecioare Maria pentru 
aceste trei zile, cât și pentru restul zilelor vieţii noastre: fie ca nimicul nos-
tru să slujească prezenţei Tale în lume, Doamne.



Sâmbătă, 25 aprilie, dimineaţa
La intrare şi la ieşire:

Wolfgang Amadeus Mozart, Simfonia no. 38 în re major, K504 „Praga“,
Wiener Philharmoniker – Karl Böhm

Deutsche Grammophon

Don Pino. Ce este viaţa? Viaţa este un dialog, viaţa nu este o tragedie. Tra-
gedie este ceea ce face ca totul să se sfârșească în neant. Viaţa este dramatică 
pentru că este raportul între eul nostru și Tu-ul lui Dumnezeu, eul nostru 
care trebuie să urmeze pașii pe care Dumnezeu îi indică.

Angelus 

Laude

n prima meditaţie

Julián Carrón

«Noi am crezut şi am cunoscut că tu eşti Sfântul lui 
Dumnezeu»

(In 6, 69)

1. «Prăbuşirea vechilor certitudini religioase»

a) Sciziunea dintre ‚a şti’ şi ‚a crede’
Contextul în care trebuie să înfruntăm provocările despre care vorbeam 

aseară este acela al prăbușirii vechilor certitudini religioase. 
În cartea sa, Fede, Verità, Tolleranza, pe atunci cardinalul Ratzinger re-

latează un episod foarte relevant – povestit de Werner Heisenberg – întâm-
plat la Bruxelles, dintr-o discuţie între oameni de știință. 

«Ne-am trezit discutând despre faptul că Einstein vorbea adesea despre 
Dumnezeu, iar Max Planck susţinea că nu există nicio contradicţie între 
știinţele naturii și religie. (…). După părerea lui Heisenberg, la baza unei 
astfel de deschideri (a lui Planck) se afla ideea că știinţele naturale și religia 
sunt două sfere total diferite, care nu se concurează reciproc: ceea ce con-
tează în știinţele naturii este alternativa între adevărat și fals, în religie alter-
nativa între bine și rău, între valoare și non-valoare. […] „Știinţele naturale 
sunt, într-un anume sens, felul în care noi întâmpinăm latura obiectivă a 
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realităţii […]. Credinţa religioasă, viceversa, este expresia unei decizii su-
biective, prin care stabilim care ar trebui să fie valorile noastre de referinţă 
în viaţă.“ [...]. La care, Heisenberg adaugă: „Trebuie să recunosc că nu mă 
simt în largul meu în această separare. Mă îndoiesc că, pe termen lung, 
comunităţile umane pot să convieţuiască cu această sciziune netă între a 
ști și a crede“. La un moment dat, intervine Wolfgang Pauli și întărește 
îndoiala lui Heisenberg, ridicând-o de-a dreptul la rangul de certitudine: 
„Separarea completă între a ști și a crede nu este decât o ieșire de urgenţă 
pentru o perioadă foarte limitată. De exemplu, în mediul cultural occiden-
tal, într-un viitor nu prea îndepărtat, ar putea sosi clipa în care parabolele 
și imaginile religiei, așa cum a fost religia până acum, nu vor mai avea nicio 
putere de convingere, nici măcar pentru oamenii simpli; atunci, mă tem că 
și etica, până acum vigilentă, se va prăbuși în scurt timp și se vor întâmpla 
lucruri de o atrocitate pe care nu ne-o putem nici măcar imagina.“»11

Era anul 1927. Știm cu toţii ce s-a întâmplat după aceea. Continuă 
Ratzinger:

«În reconstrucția de după război, era vie încrederea că o astfel de situ-
aţie nu se mai putea întâmpla. Legea constituţională aprobată atunci, cu 
„responsabilitate în faţa lui Dumnezeu“ se voia a fi expresia legăturii de 
drept și a legăturii politice cu marile porunci morale ale credinţei biblice. 
Astăzi, în criza morală a umanităţii, care îmbracă forme noi și îngrijorătoa-
re, încrederea de atunci dispare. Prăbușirea vechilor certitudini religioase, 
care în urmă cu 70 de ani păreau încă să ţină, a devenit, între timp, un fapt 
împlinit» (iar asta o spunea acum 15 ani; să ne imaginăm acum…).12

Aceasta este situaţia în care trebuie să înfruntăm provocările realităţii: 
prăbușirea certitudinilor religioase. Dar această separare între a ști și a cre-
de are o origine încă și mai îndepărtată:

«Iluminismul avea drept stindard idealul ‚religiei în limitele raţiunii pure’. 
Totuși, această religie a raţiunii pure s-a destrămat repede, dar mai ales nu 
avea puterea de a susţine viaţa. […] Astfel, după sfârșitul iluminismului, 
[…] s-a căutat un spaţiu nou pentru religie […]. Astfel, religiei i-a fost alo-
cat „sentimentul“ ca fiind mediul său propriu de existenţă în viaţa umană. 
Schleiermacher a fost marele teoretician al acestui nou concept de religie: 
„Practica este artă, speculaţia este știinţă, religia este simţ și dorință de infi-
nit“, afirmă el. A devenit clasic răspunsul lui Faust la întrebarea Margaretei 
despre religie: „Sentimentul este totul. Numele este zgomot și fum…“».13

11  J. Ratzinger, Fede, Verità, Tolleranza, Cantagalli, Siena 2003, pp. 145-146.
12  Ibidem, p. 147.
13 Ibidem, pp. 148-149.
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Separarea netă între a ști și a crede, între cunoaștere și credinţă, este o 
sinteză a hotărârilor care traversează și caracterizează epoca modernă. O 
astfel de separare definește – așa cum am văzut –, pe de o parte, o sferă a 
lui ‚a ști’ în care domină o concepţie raţionalistă a raţiunii (o raţiune ca 
«măsură a realului»,14 o numea don Giussani), care nu are nimic de-a face 
cu chestiunea semnificaţiei ultime a vieţii, cu Misterul și cu credinţa; și, pe 
de altă parte și în mod analog, o sferă a lui ‚a crede’ înţeles ca mediu non-
raţional, al sentimentului, cu decizii subiective asupra valorilor, în care este 
mărginit întregul fenomen religios. Așadar, ‚a crede’ se găsește în opoziţie 
drastică faţă de un ‚a ști’ conceput în mod raţionalist.

b) «Smulgerea posibilității credinţei creştine din om»
Dar mai există ceva care pentru noi este esențial. Odată cu această ca-

nalizare a întregii experienţe religioase la sfera sentimentului, are loc încă 
una, și mai vicleană, denunţată de mai multe ori de don Giussani: îndrep-
tarea credinţei creștine («a recunoaște ca fiind adevărat ceea ce o Prezenţă 
istorică spune despre sine»)15 la dinamica sensului religios și a religiozită-
ţii («cererea de totalitate constitutivă a raţiunii noastre prezente în fiecare 
acţiune»).16 «Pentru omul modern, în linii mari, „credinţa“ nu ar fi altceva 
decât un aspect al „religiozităţii“, un tip de sentiment cu care să trăiască ne-
împăcata căutare a propriei origini și a propriului destin, care este tocmai 
elementul cel mai sugestiv al oricărei „religii“. Întreaga conștiinţă modernă 
se agită să-i smulgă [aceasta este chestiunea] omului posibilitatea credinţei 
creștine și să o îndrepte spre dinamica sensului religios și spre conceptul de 
religiozitate, iar această confuzie pătrunde, din păcate, și în mentalitatea 
poporului creștin».17

Faptul că această smulgere a posibilității creștine a avut loc, se vede 
din faptul că marea majoritate a poporului creștin înfruntă realitatea fără 
a avea în faţa ochilor tradiţia creștină, adică fără ă trăi pe deplin memoria. 
Această tradiţie nu mai este criteriul cu care oamenii pătrund în realitate, 
nu mai este punctul de pornire. Mi-am dat seama de senzația pe care mi-o 
dădea, recent, în liturghie, lectura Creaţiei. Oi fi ascultat-o de foarte multe 
ori, și încă o dată m-a uimit ce soi de însoțire și de educaţie a dat Biserica 

14 L. Giussani, Sensul Religios, Editura Arhiepiscopiei Romano Catolice, București 1997, 
p. 223.
15 L. Giussani – S. Alberto – J. Prades, Generare tracce nella storia del mondo, Rizzoli, Milano 
1998, p. 22.
16  Ibidem, p. 21.
17  Ibidem, p. 22.
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oamenilor. Chiar și asta acum lipsește. Am văzut în multe situații anul 
acesta: ceea ce înainte era normal – oameni care percep realitatea pornind 
de la un chip bun, un Părinte – a devenit aproape o excepţie.

Tocmai în acest context putem înţelege întreaga importanţă a încer-
cării lui don Giussani, care a acceptat provocarea acestui fel de a concepe 
lucrurile, pe care l-am descris. Mișcarea a apărut răspunzând acestei pro-
vocări, în prima oră de religie la Berchet, când un elev i-a spus că credinţa 
și raţiunea nu au nimic una cu alta. Don Giussani nu a acceptat niciodată 
reducerea credinţei la sentiment, nici a raţiunii la măsură, iar asta a generat 
o modalitate de a trăi experienţa creștină care a făcut-o să devină interesan-
tă pentru noi, atunci când am întâlnit-o. În viaţa noastră, această tradiţie, 
care a dispărut la mulţi oameni, a devenit din nou interesantă datorită 
întâlnirii creștine cu mișcarea. Altminteri, și noi am fi la fel ca mulţi con-
temporani de-ai noștri, rătăciţi.

2. O prăbuşire care ne priveşte

Așa cum mereu ne-a învăţat don Giussani, cineva nu poate trăi într-o 
situaţie, fără a fi influenţat de ea. De aceea, de multe ori ne surprindem 
reacţionând la fel ca toţi. Din ce se vede?

Realitatea este locul de verificare a credinţei. De aceea, în situaţiile cu 
care a trebuit să ne confruntăm anul acesta, punctul crucial și dramatic, 
care a ieșit mereu la suprafață, este chestiunea credinţei și legătura dintre 
credinţă și speranţă. Confruntarea cu capitolul despre speranţă18 a scos la 
iveală o fragilitate în ceea ce privește credinţa, care apare, în primul rând, 
ca dificultate de a ne uita la experienţa pe care o trăim, ca slăbiciune a 
judecăţii, ca reticenţă în realizarea acelui parcurs de cunoaștere pe care îl 
necesită anumite evenimente și fapte care ne ating. Există foarte multe 
exemple care atestă acest lucru. Citez unul, pornind de la o scrisoare care 
mi-a fost scrisă:

 «Școala de comunitate despre speranţă a intrat în viaţa mea ca și cum 
mi-ar da cineva cu un par în cap. Până înainte de Crăciun, viaţa mergea 
bine. Mă căsătorisem de mai mult de un an. În aprilie s-a născut prima 
mea fetiţă, foarte frumoasă, am o muncă de care sunt pasionat, ajutam 
profesorii cu tinerii liceeni, făceam foarte multe lucruri. Apoi, înainte de 
Crăciun, s-a întâmplat ceva (și îmi povestește o situaţie care l-a spulbe-
rat…). Dominau insatisfacţia și tristeţea. Mă întrebam: pentru ce mă con-

18  Cfr. L. Giussani, Si può vivere così?, op.cit., pp. 175-253.
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sum în fiecare zi? Și îmi veneau în minte cuvintele tale, atunci când spui 
că credinţa noastră are un termen de expirare. După mulţi ani petrecuţi ca 
un bun cielin, eram cu credinţa clătinată, fără să se sprijine pe nimic și, ca 
atare, viitorul era cu totul în ceaţă.»

Și asta spunem după ce ne-am aflat cu toţii în faţa unei propuneri. 
Anul trecut am făcut tot parcursul la Școala de comunitate, și și la exerciţii: 
credinţa ca metodă de cunoaștere. Pentru mulți dintre voi, sunt martor 
că ați lucrat serios, dar atunci când realitatea ne presează, ceea ce domină 
este ceea ce tocmai am ascultat: totul dispare. Așa cum spunea Franco 
Nembrini, adunând toate scrisorile primite cu prilejul întâlnirii mele cu 
profesorii din școli:

«Există o avalanșă de bine, de adevăr, de încercări, dar și de certitudine. 
Iată, foarte multe dintre aceste povestiri vorbesc, și nu ca niște visători, 
despre un miracol prezent; dar este ca și cum ar suferi de o ultimă incer-
titudine […]. Aproape că am putea să ne sculăm a doua zi dimineaţa și 
enormitatea experienţei trăite s-ar evapora, ar putea să dispară.»19

Și astfel predomină rătăcirea. Ca și cum întreg parcursul făcut despre 
credinţă ca metodă de cunoaștere s-ar fi șters dintr-odată. Acest lucru ne 
face conștienţi, prieteni, de drumul lung pe care îl mai avem de făcut și ne 
dă mărturie că ne aflăm în pielea tuturor. Și facem trei reducții grave.

a) Reducerea credinţei la sensul religios
Întâi de toate, reducerea credinţei la sensul religios. De multe ori prin-

tre noi, creștinismul este redus la sensul religios. În viaţa noastră, cotidiană, 
acesta se traduce în faptul că credinţa este trăită precum una din multele 
posibilităţi pe care le putem avea pentru a aborda situaţia, ca și cum nimic 
nu s-ar fi întâmplat și am lua-o mereu de la capăt în faţa necunoscutului: 
eu, cu sensul meu religios, căutând pe bâjbâite să construiesc legătura cu 
acest necunoscut. Și din ce se vede? Aș putea povesti episoade unul după 
altul: din faptul că punctul de pornire pentru abordarea zilei nu este ceva 
cunoscut cu certitudine, iar motivul ascuns este că acest ceva nu ni se pare 
destul de real ca să nu-l neglijăm. Ne surprinde că este o posibilitate care 
nici măcar nu ne trece prin cap: ne vin în minte toate celelalte posibilităţi, 
înainte de credinţă. De ce? Pentru că credinţa nu este echivalentă cu o 
cunoaștere adevărată. Iată „prăbușirea vechilor certitudini“. Orice lucru 

19  J. Carron, «Che cosa introduce veramente al reale? Un fatto presente», întâlnirea lui don 
Julian Carron cu profesorii din Comunione e Liberazione la Milano, 15 martie 2009, poate 
fi consultat pe www.tracce.it.
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ne pare mai real decât Prezenţa recunoscută de credinţă. Incertitudinea 
și fragilitatea sunt consecinţa inevitabilă a separării dintre cunoaștere și 
credinţă. Și atunci, în loc să pornim de la o Prezenţă întâlnită și iubită, 
pornim de la o absenţă, de la necunoscut. E cu totul diferit pentru cel 
pentru care credinţa este cunoaștere adevărată, este cunoașterea a ceva real! 
De fapt, don Giussani afirmă că «primul gest de pietate faţă de tine însuţi, 
prima expresie a iubirii pentru originea ta, pentru drumul și destinul tău 
[…] este […] mărturisirea acestui Altcineva [pe care l-ai recunoscut prin 
credinţă].»20 Acesta este primul gest de pietate, înainte de orice coerenţă.

Se vede chiar atunci când cineva pornește de la ceva cunoscut cu certi-
tudine. Așa cum îmi scrie această fată:

«Se întâmplă multe lucruri, lucruri frumoase, care mă emoţionează, și 
lucruri mai puţin frumoase, dureroase, care, în schimb, mă rănesc, dar eu 
am printre mâini o comoară, care e ceva incredibil pentru că am posibilita-
tea să mă uit la toate, să intru în toate. Întâi de toate să privesc, lucru care 
nu e de la sine înțeles, să privesc totul într-un fel diferit, diferit și care te 
face să respiri faţă de tot restul lumii.»

O observaţie: cu toate că se întâmplă această reducție, asta nu ne împie-
dică să continuăm să folosim cuvintele creștine sau să facem frecvent anu-
mite gesturi creștine, ci este ca și cum totul ar căpăta o altă semnificaţie.

b) Reducerea credinţei la sentiment
A doua reducție este cea a credinţei la sentiment. Se poate afirma și 

printre noi această concepţie sentimentală sau emoţională despre cre-
dinţă, în care ‚a crede’, în loc să fie o recunoaștere a prezenţei întâlnite, 
devine un „salt”, un act iraţional, un act al voinţei fără o bază, în care, 
la urma urmei, credinţa generează faptul și nu invers. Rudolf Bultmann 
– exegetul care spunea că credinţa generează faptul creștin – nu este atât 
de departe de viaţa noastră. Uitaţi-vă ce întorsătură a lucrurilor! Într-o 
concepţie sentimentală a credinţei, puterea sentimentului, «voinţa de 
adevăr»21 – e vai și-amar de capul nostru! – este cea care își creează obiec-
tul. Așa cum scrisese un student de stânga sub un fluturaș de-al priete-
nilor noștri studenți: «Ceea ce spuneţi voi este un fapt evident sau un 
crez?». De multe ori, pentru noi nu este cunoaștere adevărată, ci este un 
crez conform căruia credinţa ar aparţine unui ‚a crede’ care nu are nimic 
de-a face cu ‚a cunoaște’, cu folosirea raţiunii. Exact prima obiecţie care 
i-a fost adresată lui don Giussani în prima oră de religie! E cu totul alt-

20  L. Giussani, Uomini senza patria (1982-1983), op.cit., p. 270.
21  E. Severino, La buona fede, Rizzoli, Milano 1999, p. 120.
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ceva decât credinţă ca metodă de cunoaștere. Și asta se întâmplă după un 
an de Școală de comunitate despre credinţă! Atunci când vorbim despre 
Cristos, despre obiectul credinţei, nu vorbim despre realitate, ca atare, 
nu este implicată  raţiunea și de aceea nu ne trece prin minte când în-
fruntăm provocarea vieţii. Nu considerăm real conţinutul credinţei: cre-
dinţa este redusă la sentiment.

c) Reducerea creştinismului la etică sau cultură
Și, în sfârșit, a treia, reducția credinţei la etică. Ceea ce rămâne sunt 

anumite valori ale culturii creștine sau vreo regulă de etică creștină. Ne-am 
surprins de multe ori în acest an apărând aceste valori, dar fără nevoia de 
a vorbi despre El, despre Prezenţa recunoscută și iubită. Apărăm viaţa, 
dar cine dintre noi ar putea sta în faţa unei drame ca cea a Eluanei doar 
apărând viaţa? Care dintre noi, dacă nu ar exista compania Cuiva prezent, 
recunoscut și iubit? Dacă n-ar exista „mângâierea nazarineanului“, cine ar 
fi în măsură să stea în faţa unei astfel de drame?! Dacă nu există această 
Prezenţă, noi suntem primii care ne prăbușim. Noi respirăm – înlăuntrul 
și în afara Bisericii – această reducție, credinţa redusă la o anumită viziune 
despre lume și viaţă, la o morală sau un ansamblu de valori care, ca atare, 
poate fi preţuită sau combătută: sunt unii, precum creștinii sau anumiţi 
laici, care o susţin, și alţii care o combat în numele principiului autodeter-
minării radicale a individului.

Creștinismul valorilor este o ispită care nu e străină de noi. Este ceea 
ce don Giussani afirma deja în 1982, când le spunea cu amărăciune res-
ponsabililor studenţilor că «este ca și cum, din anii ’70 încoace,  mișcarea 
Comunione e Liberazione ar fi muncit, construit și luptat pentru valorile 
pe care Cristos le-a adus cu sine, în timp ce faptul Cristos […] „ar fi rămas 
paralel“».22 Un astfel de creștinism este insuficient pentru a susţine viaţa, și 
îndată ce viaţa se complică, incertitudinea o ia înainte. 

3. ireductibilitatea unui fapt

Se întreba Ratzinger:
«Cum de credinţa mai are o posibilitate absolută de succes [și în noi]? 

Aș spune pentru că ea găsește corespondenţă în natura omului. […] În om 
există o aspiraţie nostalgică spre infinit, care nu poate fi stinsă. Niciunul 
dintre răspunsurile care au fost căutate nu este de ajuns; numai Dumnezeu 

22  L. Giussani, Uomini senza patria (1982-1983), op.cit., p. 56.
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care s-a făcut finit, pentru a răni finitudinea noastră și a o conduce la am-
ploarea infinităţii sale, este în măsură să vină în întâmpinarea întrebărilor 
fiinţei noastre. De aceea, și astăzi, credinţa creștină se va întoarce să-l caute 
pe om».23

Cum de toate aceste reducții nu au câștigat prioritate în noi? O știm 
bine: penrtu că Faptul pe care l-am întâlnit– literalmente datorită lui Dum-
nezeu – este absolut ireductibil. Nu suntem în măsură să-l ștergem. Noi 
astăzi – nu în trecut, astăzi! – ne aflăm în faţa unui fapt absolut ireductibil, 
plin de martori, iar acest lucru este semnul cel mai evident că Misterului îi 
este în continuare milă de noi. 

Există un pasaj în Si può vivere così? – cunoscut tuturor – care are o 
importanţă imensă, deoarece conţine întreaga originalitate și raţionalitate 
a credinţei, întreaga sa diferenţă faţă de un sentiment religios, faţă de un ‚a 
crede’ opus lui ‚a cunoaște’:

«Care este prima trăsătură a credinţei în Cristos? Pentru Andrei și Ioan 
care este prima trăsătură a credinţei pe care au avut-o în Isus? […] Prima 
trăsătură este un fapt! Care este prima trăsătură a cunoașterii? Este impac-
tul conștiinţei cu o realitate».24

Faptul care continuă să ne provoace pe fiecare dintre noi este punctul 
de pornire pentru care anul acesta ne întoarcem din nou aici: presimţirea 
unei corespondenţe pe care nu o putem elimina din noi, pentru că este 
întâlnirea cu o diversitate umană:

«Evenimentul lui Cristos devine prezent „acum“ într-un fenomen de 
umanitate diferită: un om întâlnește această umanitate diferită și surprinde 
o presimţire nouă de viaţă […]. Această ciocnire a omului cu o diversitate 
umană e ceva foarte simplu, absolut elementar, care are întâietate faţă de 
toate, faţă de orice cateheză, reflecţie sau dezvoltare: e ceva care nu are 
nevoie să fie explicat, ci doar să fie văzut, interceptat, care stârnește o ui-
mire, trezește o emoţie, constituie un apel, te mișcă să urmezi, în virtutea 
corespondenţei sale la așteptarea structurală a inimii».25

Fără această contemporaneitate a prezenţei Sale în fenomenul  unei 
umanităţi diferite, credinţa creștină nu ar fi posibilă. Iar contemporanei-
tatea lui Cristos, astăzi, este acest fapt al unei umanităţi diferite – despre 
care mulţi dintre voi îmi daţi mărturie –, fapt care provoacă raţiunea și 
libertatea mea. 

23  J. Ratzinger, Fede, Verità, Tolleranza, op. cit.,pp. 142-143.
24 L. Giussani, Si può vivere così?, op.cit., p. 45.
25 L. Giussani, «Qualcosa che viene prima», în Tracce – Litterae Communionis, noiembrie 
2008, pp. 1-2.
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Dar cum de – dacă e atât de evidentă această mărturie, dacă suntem 
înconjuraţi de atât de mulți martori –, cum de după scurt timp suntem din 
nou pierduți, blocați în sentimentul nostru, sufocaţi de circumstanţă?

Ceea ce lipsește astăzi dintre noi nu este Prezenţa (suntem înconjuraţi 
de semne, de martori!); lipsește umanul. Dacă umanitatea nu este pusă în 
joc, drumul cunoașterii se oprește. Prieteni, nu lipsește Prezenţa, lipsește 
parcursul, lipsește hotărârea noastră de a străbate întregul parcurs al credin-
ţei, așa cum ne-a fost vestit, pentru că din această situaţie, din acest context 
în care trebuie să trăim credinţa (care se răsfrânge asupra noastră mult mai 
mult decât suntem conștienţi de asta) nu putem răzbi automat, încălzind 
scaunul, fără o muncă. «Este o sclavie din care nu ne eliberăm automat, ci 
ne eliberăm printr-o asceză […]: asceza este o aplicare a energiilor omului, 
într-o muncă cu sine însuși, prin inteligenţă și voinţă».26 

Experienţa trăită în acești ani ne face conștienţi de faptul că nu este 
destul să repetăm anumite fraze ale lui don Giussani – reducând, astfel, 
persoana sa la un catalog de discursuri – sau să participăm la momente 
frumoase. Trebuie să ne angajăm serios pe un drum, într-o muncă, și pro-
vocarea în faţa căreia ne aflăm este dacă să luăm în serios sau nu propu-
nerea pe care ne-a adresat-o don Giussani. Să încetăm să ne mai luăm de 
fraieri! Puţine locuri în Biserica lui Dumnezeu au avut curajul să accepte 
provocarea vremurilor moderne, așa cum a făcut-o experienţa generată de 
don Giussani. Însă noi, de multe ori, o reducem la o serie de iniţiative, la 
participarea la anumite gesturi, fără a străbate însă un drum uman, adică 
acela al raţiunii și al libertăţii: am luat-o un pic cam „sportiv”, aproape fără 
a fi cu adevărat conștienţi de situaţia dramatică în care ne aflăm, care însă 
presupune angajamentul complet al fiecăruia în verificare. Chiar el ne-a 
prezis asta cu mulţi ani în urmă:

«Dacă mișcarea nu este o aventură pentru sine și nu este fenomenul 
unei dilatări a inimii, atunci devine partidul […] care poate fi supraîncăr-
cat de proiecte [care nu lipsesc printre noi], însă în care fiecare este destinat 
tot mai tragic să rămână singur [împreună, dar singuri!] și definit în mod 
individual».27 

Dar care parcurs lipsește, care aventură?

a) Parcursul credinţei
Vreau să subliniez din nou două aspecte ale parcursului credinţei, pe 

care le consider hotărâtoare.

26 L. Giussani, Sensul Religios, op.cit., p. 136.
27  L. Giussani, Uomini senza patria (1982-1983), op.cit., p. 204.
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1) Corespondenţa
Prima dificultate pe care o constat este că ne lipsește conștiinţa a ceea 

ce numim „corespondenţă“, care este cuvântul cel mai confuz din întreg 
vocabularul cielin. Uitaţi-vă că don Giussani avertizează că «motivul pen-
tru care lumea nu mai crede sau crede fără să creadă (reduce ‚a crede’ la o 
participare formală, rituală, la gesturi, sau la un moralism) este pentru că 
nu-și trăiește propria umanitate [lipsește umanul], nu este angajată pro-
pria umanitate, propria sensibilitate, propria conștiinţă și, ca atare, propria 
umanitate».28 «Adică angajamentul pe drumul uman este condiţie pentru 
a fi pregătiţi atunci când Cristos ne oferă întâlnirea cu el».29

Atunci când lipsește angajamentul umanităţii noastre, rezultatul este 
acesta pe care îl descrie într-o intervenţie a sa la Chieti, în noiembrie 1985: 
«În mediul modern, noi, creștinii, am fost desprinși nu de formulele creș-
tine, în mod direct, nu de riturile creștine, în mod direct, nu de legile de-
calogului creștin, în mod direct. Am fost desprinși de fundamentul uman, 
de sensul religios [de umanul din noi]. Avem o credinţă care nu mai răs-
punde cum ar trebui la sensul religios; adică avem o credinţă care nu este 
conștientă, o credinţă care nu mai este inteligentă în sine. Spunea un vechi 
autor de-al meu, Reinhold Niebuhr: „Nimic nu este atât de incredibil ca 
răspunsul la o problemă care nu se pune“. Cristos este răspunsul la proble-
mă, la setea și la foamea de adevăr, de fericire, de frumuseţe și de iubire, de 
dreptate, de semnificaţie ultimă, pe care omul o are. Dacă acest lucru nu 
este viu în noi, dacă această cerinţă nu este educată în noi, ce poate să facă 
Cristos? Adică, ce poate să facă Liturghia, spovada, rugăciunile, catehismul, 
Biserica, preoţii și Papa? Sunt încă trataţi cu un anume respect în funcţie 
de mediile de viaţă ale lumii, pentru o anumită perioadă de timp, sunt păs-
traţi din inerţie, dar nu mai sunt răspunsuri la o întrebare; de aceea, nu vor 
mai supraviețui prea mult [exact, un termen de valabilitate]. […] Astfel, 
creștinismul a devenit un Cuvânt, cuvinte».30 Vorbe, povești …

Importanţa acestui fapt fusese deja remarcată de Ratzinger cu foarte 
mulţi ani în urmă: «Criza predicilor creștine, pe care o trăim tot mai mult 
de un secol încoace, depinde nu în mică parte de faptul că răspunsurile 
creștine neglijează întrebările omului; ele erau corecte și continuau să ră-
mână astfel; dar n-au avut influenţă întrucât nu au pornit de la problemă și 
nu au fost dezvoltate în interiorul acesteia. De aceea, a lua parte la căutarea 

28  L. Giussani, Vivendo nella carne, BUR, Milano 1998, p. 66.
29  Ibidem, p. 65.
30  L. Giussani, «La coscienza religiosa nell’uomo moderno», Centrul cultural „Jacques 
Maritain”, pro manuscripto, Chieti 1986, p. 15.
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omului este o componentă esenţială a însăși predicării, pentru că numai 
așa cuvântul (Wort) poate deveni răspuns (Ant-wort)».31

Aceasta este hotărârea pe care trebuie să o ia fiecare dintre noi: fie să 
participe la aventura cunoașterii, luându-și în serios propriile întrebări 
umane, fie să repete un discurs învăţat, îndeplinind gesturi formale și or-
ganizatorice. De aceea, don Giussani ne-a invitat mereu să luăm în serios 
umanul, adică afecţiunea faţă de sine:

«Prima condiţie pentru ca evenimentul, mișcarea ca eveniment, ca fe-
nomen impunător, să aibă loc, prima condiţie este tocmai acest sentiment 
al propriei umanităţi […]: „afecţiunea faţă de sine“».32 Iar această afecţiu-
ne faţă de sine ce înseamnă? Nu este un sentimentalism: «Afecţiunea faţă 
de sine ne conduce la redescoperirea exigențelor constitutive, a nevoilor 
originare, în goliciunea și vastitatea lor […]: o așteptare fără limite. […] 
Aceasta este originalitatea omului; și într-adevăr, originalitatea omului este 
așteptarea infinitului».33 

Dar acest lucru este ceea ce lipsește de multe ori printre noi, acest simţ 
al misterului, drept pentru care, la urma urmei, lipsind Misterul, totul ne 
„corespunde“, pentru că totul este la fel. «Iar acesta este necazul celor mo-
derni: nu au simţul misterului».34

De multe ori, auzind vorbindu-se printre noi, acesta este lucrul care 
lipsește cel mai mult. Nu lipsește El, lipsește sentimentul Misterului. De 
aceea, îmi vine mereu în minte acea frază a lui  Gilbert Chesterton: «Înţe-
lepţii – se aude spunându-se – nu văd răspunsul la enigma raţiunii. Răul 
nu este acela că înţelepţii nu văd răspunsul, ci că nu văd enigma»,35 nu 
percep enigma, nu percep Misterul. De aceea, Martin Heidegger spunea 
că «nicio epocă nu a știut mai puţin decât a noastră ce este omul».36 Și 
într-adevăr totul se reduce la sentimentul de plăcere sau neplăcere. Uitaţi-vă 
ce spunea Immanuel Kant (aproape că ne putem recunoaște în aceste cu-
vinte): «În ce anume ar trebui să-și pună fiecare propria fericire, depinde 
de sentimentul de plăcere sau neplăcere propriu fiecăruia […]; și ca atare 
o lege necesară din punct de vedere subiectiv (ca lege a naturii) este, în mod 
obiectiv, un principiu practic cu totul accidental, care în subiecte diferite 

31  J. Ratzinger, Dogma e predicazione, Queriniana, Brescia 2005, p. 75.
32  L. Giussani, Uomini senza patria (1982-1983), op.cit., p. 294.
33  Ibidem, pp. 297-298.
34  B. Marshall, Tutta la gloria nel profondo, Jaca Book, Milano 2002, p. 149.
35  G. K. Chesterton, Ortodossia, Edizioni Martello, Milano 1988, p. 49.
36  M. Heidegger, Kant e il problema della metafisica, Editori Laterza, Roma / Bari 1981, 
p. 181.
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poate și trebuie să fie foarte divers, și de aceea nu poate niciodată deter-
mina o lege».37 Criteriul de judecată este absolut subiectiv și, de aceea, cu-
vântul „corespondenţă“ (care aici este redus la ceea ce se potrivește cu acest 
sentiment subiectiv) este manipulat de fiecare, de alegerea fiecăruia.

De aceea, vă redau ceea ce spune don Giussani în Si può (veramente?!) 
vivere così? referitor la experienţa corespondenţei, pentru că m-a frapat re-
citind fragmentul:

«Conţinutul experienţei este realitatea. Un bărbat este îndrăgostit de 
cutare fată: acesta este un fapt, este un fenomen. Poetul se plimbă cu mâi-
nile în buzunar și ajunge la acest fapt. Acest fapt intră în turul de orizont al 
ochilor săi, adică intră în mediul cunoașterii sale. Și cum este un fenomen 
real, devine obiect al cunoașterii. Acesta este începutul fenomenului, dar 
nu este totul. În faţa acestui obiect al cunoașterii, ochii poetului se aprind 
de curiozitate, de simpatie, de aprobare, pentru că în fenomen vede ceva 
care i-ar plăcea și lui să aibă, în timp ce, fiind un mic poet de cincisprezece 
ani, nu-l are încă în acest fel. Încearcă o nostalgie: încearcă, adică reacţio-
nează cu un simţ de invidie și cu o dorinţă de a avea și el acel fenomen».38

Aici ar trebui să mă opresc și să vă întreb: asta este experienţă? Este 
aceasta corespondenţa? Pariez că marea majoritate ar răspunde ‚da’: încerc 
o nostalgie, încerc această curiozitate, încerc această simpatie, așadar îmi 
corespunde. Și aceasta este justificarea; cineva poate să urmeze orice lu-
cru și apoi să justifice orice tip de naturalism (să meargă până la capătul 
propriilor nostalgii sentimentale) în numele corespondenţei și să justifice 
și printre noi orice prostie în numele corespondenţei. Adesea, pentru noi 
corespondenţă este sinonim cu dorinţa de a avea. Dar atenţie la cum își 
urmează ideea don Giussani:

«Pănă aici nu este experienţă, ci ceva ce el încearcă. […] „Este satisfac-
ţie reală? Este răspuns adevărat la nevoia mea? Este fericire? Este adevăr și 
fericire?“ Acestea sunt cerinţele care nu apar în ceea ce poetul încearcă, ci 
apar în el în faţa a ceea ce încearcă, în el angajat în ceea ce încearcă. Aceste 
întrebări judecă ceea ce încearcă».39 Aceasta, da, este corespondenţa! «Aici 
devine experienţă pura încercare. […] Devine experienţă atunci când ceea 
ce încearcă este în același timp judecat după criteriile inimii: dacă este 
într-adevăr adevărat, într-adevăr frumos, într-adevăr bun, într-adevăr feri-
cit. Pe baza acestor întrebări ultime ale inimii, a acestor criterii ultime ale 

37  I. Kant, Critica della ragione pratica, Bompiani, Milano 2000, pp. 75-77.
38  L. Giussani, Si può (veramente?!) vivere così?, BUR, Milano 1996, p. 81.
39  Ibidem, pp. 81-82.
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inimii, își guvernează omul viaţa.»40 Altfel, este un mucos care urmează 
ceea ce încearcă, fără să judece! De aceea, confundarea a ceea ce încercăm 
cu corespondenţa este ceea ce ne împiedică, în final, să recunoaștem care 
este corespondenţa cu Cristos. Nu numai că greșesc în continuare – ceea 
ce ar fi deja destul –, dar nu înţeleg care este noutatea pe care o aduce Cris-
tos. De aceea, ne gândim că nu vedem răspunsul, dar de fapt nu vedem 
enigma. De fapt, «un răspuns este înţeles numai în măsura în care cineva 
simte întrebarea în sinea sa».41 Doar acesta înţelege răspunsul. De aceea, 
nimic nu este mai incredibil decât un răspuns dat la o problemă care nu 
se pune. Și tu vezi imediat când cineva are această umanitate, când există 
umanul și când nu. Îmi amintesc mereu de exemplul Cleuzei, care, o clipă 
după ce a auzit că până și firele de păr de pe propriul cap sunt număra-
te – și eram acolo șapte sute care auzeam același lucru – a experimentat 
imediat imposibila corespondenţă. «Ne putem întoarce acasă», i-a spus lui 
Marcos. De ce a înţeles? De ce? Pentru că simţea enigma mult mai mult 
decât mulţi știutori dintre noi care eram acolo, mult mai mult! Din ce s-a 
văzut că ea a înţeles că pentru ea credinţa însemna cunoaștere? Din felul în 
care a pus-o în joc în realitate, în faţa tuturor și mai mult decât toţi. Jude-
cata despre excepţionalitatea lui Cristos, despre imposibila corespondenţă, 
îi este posibilă doar celui care deţine acest uman. Dacă lipsește umanul, 
chiar dacă avem în faţă Prezenţa, o schimbăm cu orice altă satisfacţie care 
are un preț bun. Atunci, pentru noi, credinţa nu este cunoaștere, rămânem 
dezorientați ca toţi. În fond, nu înţelegem: noi, care suntem știutori, nu 
înţelegem nimic.

2) Cine este Acesta?
După corespondenţă, al doilea punct asupra căruia vroiam să mă opresc 

e că acesta este începutul unui parcurs, care culminează cu întrebarea: cine 
este Acesta care îmi corespunde așa? Noi suntem înconjuraţi, așa cum spu-
neam înainte, de fapte excepţionale, care fac uneori să iasă la iveală întreba-
rea; dar, adesea, noi nu facem acest parcurs și stăm acolo, precum iudeii, în 
suspans. «Atunci, iudeii l-au înconjurat și l-au întrebat: „Până când vei ţine 
sufletul nostru în suspans? Dacă tu ești Cristosul, spune-ne deschis“.»42 
Adică, vor un răspuns care să-i scutească de angajamentul propriei uma-
nităţi, al propriei raţiuni și al propriei libertăţi. Dar Isus nu cedează – îmi 
pare rău… –: «Isus le răspunde: „V-am spus și nu credeţi; lucrările pe care 

40  Ibidem, pp. 82-83.
41 L. Giussani, Uomini senza patria (1982-1983), op.cit., p. 62.
42  In 10, 24.
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le împlinesc în numele Tatălui meu, acestea dau mărturie despre mine; dar 
voi nu credeţi, pentru că voi nu sunteţi oile mele. Oile mele ascultă glasul 
meu și eu le cunosc și ele mă urmează. Eu le dau viaţa veșnică și nu se vor 
pierde niciodată și nimeni nu le va răpi din mâna mea. Tatăl meu care 
mi le-a dat este mai mare decât toţi și nimeni nu le poate răpi din mâna 
Tatălui meu. Eu și Tatăl suntem una“».43 Spusese mai înainte: «Dar eu am 
o mărturie mai mare decât aceea a lui Ioan: lucrările pe care Tatăl mi le-a 
dat să le împlinesc, însăși lucrările pe care le fac, mărturisesc despre mine 
că Tatăl m-a trimis».44

Noi ne aflăm, precum iudeii, în faţa lucrărilor, a faptelor, a martorilor, 
a acestei diversităţi umane. Vedem o avalanșă de semne ale unui miracol 
prezent; dar există un fel de teamă de a nu-l pierde un minut mai târziu. 
Pentru că nu știm despre ce este vorba (dacă cineva a experimentat că apa 
e udă, se poate ca în ziua următoare să aibă dubii că apa îl va uda?). Adică, 
nu este cunoaștere. Teama noastră începe în clipa în care blocăm parcursul 
cunoașterii, al cunoașterii acelei frumuseţi care mă rănește, pe care nu pot 
să nu o am în faţă. Cine se poate teme că nu va rămâne, că va dispărea 
imediat după? Cei care nu au ajuns la credinţă. Cei care nu percep, în 
aceste lucrări, în această frumuseţe, semnul prezenţei Sale. Și de ce nu-l 
percep? Pentru că se opresc la aparenţă, precum iudeii: văd lucrările, dar 
nu ajung la recunoașterea originii ultime a acestora. Pentru noi este ca și 
cum această frumuseţe pe care o avem în faţă s-ar fi desprins de El, n-ar fi 
fost dovada că El lucrează în mijlocul nostru: despărţim mereu semnul de 
originea lui. Atunci, semnele nu ne confirmă că El lucrează, credinţa nu 
este o cunoaștere a Lui prin intermediul a ceea ce face. Dacă este El, va fi 
El acela care să se îngrijească să-mi dea și alte semne, va fi El acela care să 
se îngrijească să rămână prezent, pentru că este singurul care a spus – dacă 
noi am ajunge să-l recunoaștem pe Acela care zidește această frumuseţe pe 
care o avem în faţă, nu ne-am gândi nici măcar o dată la cum rămâne – că 
va fi cu noi până la sfârșitul lumii. Felul în care El va fi cu noi nu este o 
problemă a noastră. Dacă noi nu ajungem la această cunoaștere adevărată, 
ne aflăm mereu în pericolul incertitudinii.

b) Proba credinţei
Dar parcursul nu se sfârșește aici. Odată recunoscut, este nevoie să ve-

rificăm în experienţa acestei Prezenţe pe care am recunoscut-o. Mai spune 
Ratzinger:

43  In 10, 25-30.
44  In 5, 36.
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«Credinţa creștină nu este un sistem [nu este un gând]. Nu poate fi 
prezentată ca un edificiu teoretic închis. Este o cale, iar o cale se recunoaște 
numai apucând-o și străbătând-o. E valabil în două sensuri: faptul creștin 
nu se descuie în fața nimănui decât în experienţa unei însoţiri [Cristos nu 
se revelează în faţa ochilor noștri decât în măsura în care se manifestă prin 
modul în care El ne schimbă și ne însoţește); iar în întregul său, consimte 
să fie primit doar ca drum istoric».45

De aceea, este nevoie ca noi să-i facem loc credinţei, pentru a descuia 
adevărul său, pentru ca să se poată arăta în măsură să susţină viaţa, să facă 
faţă situaţiilor. Dumnezeul nostru este un Dumnezeu care se revelează în 
istorie, nu în gândurile noastre. Este acolo unde își arată diversitatea faţă 
de toţi idolii noștri.

De aceea, dacă cineva nu riscă în realitate, în muncă, în criză, în boală, 
în relaţii, în situaţii, nu va putea ieși la iveală faptul evident de care avem 
nevoie pentru a adera raţional la Cristos. Pentru că lucrul de care avem 
nevoie este faptul evident al lui Cristos în experienţa noastră, nu repetarea 
unui discurs. Și nu avem nevoie ca altcineva să ne explice, ci avem nevoie 
să vedem noi: că face faţă situaţiilor, că este în măsură să susţină viaţa. Nu 
avem nevoie de o dirijare spirituală, ci de invitaţia de a face o verificare în 
diferite situaţii. Exact asta ne poate da acea certitudine de care avem nevo-
ie. Numai cine riscă să facă această verificare, poate ajunge la certitudinea 
cunoașterii de care toţi avem nevoie; să putem verifica într-adevăr că cine 
crede în Fiul are viaţa veșnică și trăiește însutitul aici pe pământ. Fără de 
asta, adeziunea la credinţă nu este raţională, pentru că nu L-am recunoscut 
lucrând. În schimb, cine verifică, poate găsi acea certitudine.

O mamă care a nascut un copil foarte frumos, dar cu sindromul Down, 
îi scrie unei prietene:

«Ceea ce aș vrea să-ţi spun este că în aceste trei luni de spital, în faţa 
situaţiilor care se iveau, eu și soţul meu am stat cu o dorinţă de a îmbrăţișa 
întreaga realitate așa cum era ea. Eu am întâlnit Comunione e Liberazione 
de circa douăzeci de ani, dar numai în această situaţie, în acest fapt mi s-a 
revelat misterul marii Prezenţe. El există, este un fapt, așa cum fiul meu 
este un fapt. Din această atitudine a noastră au apărut multe întâlniri fru-
moase, relaţii, a ieșit la iveală unitatea cu prietenii noștri. De aceea, m-a 
uimit Școala de Comunitate, în care se spunea: „să rămânem în realitate 
întrebându-ne cine ne-o dă, rămânând până la capăt și cerând, întrebând 
până la capăt din ce sunt alcătuită, dorindu-L, așteptându-L pe Acela care 
mă face“».

45  J. Ratzinger, Fede, Verita’, Tolleranza, op.cit., pp. 152-153.
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c) Credinţa este o metodă de cunoaştere
Astfel, credinţa poate deveni din nou cunoaștere. Credinţa este o meto-

dă de cunoaștere! Acest drum dramatic face parte, prieteni, din certitudi-
nea că am depășit separația dintre ‚a ști’ și ‚a crede’. Istoria nu este inutilă, 
circumstanțele prin care Misterul ne face să trecem nu sunt inutile; sunt 
posibilitatea de a vedea, de a se revela în faţa ochilor noștri cine este Cel în 
care credem. Prin această istorie, noi l-am cunoscut pe Cel în care credem. 
Credem, precum ucenicii, pentru că am văzut; nu credem din cauza unui 
sentimentalism sau pentru că am hotărât să credem, să creăm credinţa. 
L-am văzut lucrând, lucrările Sale vorbesc despre El. Aceasta este depășirea 
separării lui ‚a ști’ de ‚a crede’. Noi am văzut, atunci când am străbătut 
acest parcurs, trăsăturile inconfundabile ale prezenţei Sale. E cu totul alt-
ceva decât reducerea credinţei la sens religios și la sentiment!

Cine a acceptat această provocare pe care ne-a făcut-o don Giussani, 
cine a acceptat să parcurgă tot drumul credinţei ca drum al cunoașterii, va 
putea să dea mărturie despre asta, așa cum mărturisesc mulţi. Pentru că, 
în circumstanțele pe care fiecare trebuie să le trăiască, ce iese la iveală? Că 
nimeni, atunci când a străbătut acest parcurs, nu poate elimina experienţa 
corespondenţei pe care a trăit-o și pe care o trăiește. Corespondenţa este 
semnul că, prin fapte (un număr nesfârșit de experienţe, evenimente și 
minuni), am putut atinge cu mâna prezenţa Sa în mijlocul nostru (așa 
încât au rămas în memorie, au pătruns în fiecare fibră a fiinţei noastre). 
Corespondenţa fiecărei persoane – pentru că cineva poate rămâne în pi-
cioare numai datorită acestui fapt –: este Domnul oricărei inimi, și de aceea 
este Domnul tuturor. Creștinismul, atunci când parcurgem acest drum, 
este un fapt pe care nimeni nu-l ni-l poate lua, care rezistă la orice criză, 
orice prăbușire, orice cutremur. Mai mult, orice criză, orice provocare este 
prilejul de a-L recunoaște lucrând. Este spectacolul prezenţei Sale lucrând 
în realitate, nu în gândurile noastre. Certitudinea despre El crește. Și de 
aceea este o recunoștinţă nesfârșită faţă de El, pentru El, care devine atât 
de prezent în viaţa noastră.

Ce lucru s-a arătat mai consistent decât orice alt lucru, decât orice pro-
vocare? Această apartenenţă la El, așa cum ne mărturiseau prietenii noștri 
din Aquila: o apartenenţă la Prezenţa pe care nimeni nu o poate înfrânge. 
Consistenţa vieţii noastre depinde de relaţia cu această Prezenţă. Valoarea 
vieţii noastre depinde de această relaţie, de această familiaritate: cine ești 
Tu care ai atâta grijă de nimicnicia mea? Aceasta este măreţia carismei că-
reia îi aparţinem: apartenenţa la o istorie, la o experienţă a unor fapte care 
ne fac protagoniști, nu în sensul de a avea puterea, ci de a recunoaște o 
Prezenţă care răspunde, care corespunde așteptării inimii noastre, chiar și 
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în mijlocul tuturor greutăţilor și a tuturor condiţiilor. De aceea, totul îmi 
este dat pentru a recunoaște trăsăturile inconfundabile ale prezenţei Sale 
în mijlocul nostru, care se revelează nu în gândurile noastre, ci în viaţă. 
Se înţelege de ce sf. Paul spunea cu recunoștinţă: «De fapt, El este cel care 
ne-a eliberat de puterea întunericului și ne-a mutat în împărăţia Fiului său 
preaiubit, prin care avem mântuirea, iertarea păcatelor».46

De aceea, să cerem: nu mă părăsi niciodată, Prezenţă care mă surprinzi 
mereu! 

46 Col 1, 13-14.
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Sfânta liturghie

salutul de început al eminenţei  
sale cardinal stanisław ryłko

preşedintele consiliului pontifical pentru laici

Dragi prieteni, vă adresez tuturor un salut cordial: vouă, care v-aţi adu-
nat la Rimini, la întâlnirea anuală prilejuită de Exerciţiile spirituale ale 
Fraternităţii Comunione e Liberazione, și vouă care, răspândiţi în lume, 
participaţi prin legătură prin satelit.

Văzându-vă adunaţi într-un număr atât de mare și atât de reculeși în 
liniște pentru rugăciune în faţa altarului Domnului, îmi vin cu spontane-
itate pe buze cuvintele Psalmului responsorial de astăzi: «Fericit poporul 
care știe să te laude și umblă, Doamne, în lumina feţei tale» (Ps 88). 

Spunea don Giussani: «Pentru om, Dumnezeu este îndurare și pacea 
din noi are un singur nume: îndurarea lui Dumnezeu». Având în inimă 
ecoul acestor cuvinte, să ne recunoaștem păcătoși, sărmani, adevăraţi cer-
șetori ai divinei îndurări care nu cunoaște limite, nici măsură, și să spunem 
împreună:

Mărturisesc lui Dumnezeu atotputernicul…

predica

«iată-mă, trimite-mă pe mine…» (Is 6, 8)

1. Domnul vă dăruiește din nou această importantă întâlnire anua-
lă: Exerciţiile spirituale ale Fraternităţii. Este un dar al harului, pentru că 
Exerciţiile sunt timpul puternic al întoarcerii la esenţial, atât în viaţa miș-
cării, cât și în viaţa personală a fiecăruia dintre voi. Vă întâlniți la Rimini 
în fiecare an. Dar, desigur, nu este vorba despre replici rituale ale unui eve-
niment mereu același. Fiecare întâlnire este alta decât cea care a precedat-o 
și decât cea care îi va urma. Astăzi nu este la fel ca și anul trecut. Pentru că 
istoria noastră personală este diferită, este schimbată. Și inepuizabilă este 
capacitatea lui Cristos de a ne surprinde prin noutatea Evangheliei sale în 
fiecare etapă a existenţei noastre.

Exerciţiile spirituale, așadar, sunt timpul tăcerii care permite să-l auzim 
pe Domnul, care nu se oprește la surzenia noastră, la distragerea noastră, 
la indiferenţa noastră și continuă să bată la ușa vieţii noastre: «Iată, stau la 
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ușă și bat. Dacă cineva ascultă glasul meu și-mi deschide ușa, eu voi veni la 
el, voi cina cu el și el cu mine» (Ap 3, 20). Odată cu don Giussani, putem 
spune că adevăratul protagonist al Exerciţiilor spirituale este cerșetorul: 
«Cristos cerșetor al inimii omului și inima omului cerșetoare de Cristos» 
(30 mai 1998).

Acesta este timpul în care Domnul revigorează speranţa noastră. Acea 
speranţă fără de care omul nu poate trăi, așa cum ne amintește Sfântul Pă-
rinte Benedict al XVI-lea. Și că nu e o speranţă oarecare, ci „marea speran-
ţă”, clădită pe stânca numită Cristos. Dar care, totuși, în faţa încercărilor 
de care viaţa nu scutește pe nimeni, adesea se clatină. Cum să-i readucem 
la viaţă flacăra care riscă mereu să se stingă? Unde și cum să o reaprindem? 
În prima lectură pe care am ascultat-o, sf. Petru ne explică: «Fiţi umili 
[…] sub puternica mână a lui Dumnezeu, pentru ca să vă înalţe la timpul 
cuvenit, aruncându-i orice îngrijorare a voastră, căci el are grijă de voi […] 
Dumnezeul tuturor harurilor […] el însuși vă va așeza din nou […], vă 
va confirma și vă va face puternici și întăriţi» (1 Pt 5, 6-10). Iată mesajul 
mângâietor: Dumnezeu are grijă de noi! Dumnezeu ne iubește! În cartea 
profetului Isaia, Dumnezeu spune cuvinte care exprimă bine acel kairos 
al acestor exerciţii: «Nu te teme, pentru că eu te-am răscumpărat, te-am 
chemat pe nume; tu îmi aparţii» (Is 43, 1).

2. Astăzi, Biserica celebrează sărbătoarea sf. Marcu evanghelistul, văr al 
lui Barnaba, colaborator al lui sf. Paul în prima sa călătorie apostolică, și 
mai ales ucenic al sf. apostol Petru, care, în scrisoarea sa îl numește afectuos 
«fiul meu» (1 Pt 5, 13). Pericopa evanghelică pe care tocmai am ascultat-o 
– și care este luată chiar din Evanghelia după Marcu – ne invită să ne con-
fruntăm serios cu mandatul misionar pe care Cristos înviat l-a încredinţat 
Bisericii, adică fiecăruia dintre noi: «Mergeţi în toată lumea și predicaţi 
Evanghelia la toată făptura» (Mc 16, 15). Evanghelizarea lumii este, așadar, 
în oricare timp, datoria fundamentală a Bisericii – însăși raţiunea sa de a fi! 
Și este o provocare permanentă care ne interpelează pe toţi, ucenici ai lui 
Cristos. Benedict al XVI-lea nu ascunde situaţia dramatică a Evangheliei 
în lumea de astăzi, chiar și în ţările cu veche tradiţie creștină – în care su-
pravieţuiește un „creștinism obosit“, stins și descurajat, se răspândește „o 
ciudată uitare a lui Dumnezeu“, se oferă o îngrijorătoare „apostazie tăcută“ 
a celor botezaţi – și care, de aceea, se transformă în adevărate tărâmuri de 
misiune. Spune Papa: «Ar trebui să reflectăm serios asupra modului în 
care putem realiza o adevărată evanghelizare, nu numai o nouă evanghe-
lizare, ci adesea o adevărată primă evanghelizare. Persoanele nu-l cunosc 
pe Dumnezeu, nu-l cunosc pe Cristos. Există un nou păgânism și nu este 
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suficient ca noi să căutăm să păstrăm turma existentă, chiar dacă asta este 
foarte important […]. Cred că trebuie să căutăm toţi împreună să găsim 
noi modalităţi de a aduce Evanghelia în lumea actuală, de a-l vesti din nou 
pe Cristos și de a stabili credinţa» (Köln, 20 august 2005).

Din păcate, pluralismul religios crescând și mentalitatea relativistă pro-
prie postmodenităţii seamănă o confuzie periculoasă și în acest domeniu 
vital pentru Biserică. Și totuși, în anumite medii bisericești, se aude astăzi 
spunându-se că este destul să ajutăm oamenii să fie mai oameni sau mai 
credincioși propriilor tradiţii religioase – nu contează care sunt ele –, fără a 
favoriza în mod necesar convertirea la Cristos și aderarea la Biserică. Toate 
acestea în numele unui fals respect și al unei promovări greșit înţelese a li-
bertăţii de conștiinţă. Adepţilor acestui curent de gândire, cuvintele „evan-
ghelizare“ și „vestire“ hotărât nu le plac. Ca alternativă la evanghelizare, ei 
preferă să vorbească despre „dialog“, referindu-se la un dialog care pun toţi 
interlocutorii pe același plan și care face abstracţie de criteriul adevărului. 
Dar, astfel, este trădat mandatul Celui Înviat, de a vesti Evanghelia „la toa-
tă făptura“. Așadar, îi suntem recunoscători Congregaţiei pentru Doctrina 
Credinţei pentru că a publicat cu doi ani în urmă o „Notă doctrinală asu-
pra unor aspecte ale evanghelizării“ (3 decembrie 2007). Documentul ofe-
ră lămuriri fundamentale în această privinţă și amintește că «evanghelizare 
nu înseamnă numai învăţarea unei doctrine, ci și vestirea lui Isus Cristos 
prin cuvinte și acţiuni, adică a se face instrument al prezenţei și acţiunii 
sale în lume» (n. 2). Dumnezeu nu este un pretext pentru a vorbi despre 
altceva (despre ceva considerat ca fiind mai interesant pentru mentalitatea 
dominantă). Dumnezeu trebuie să devină din nou inima vestirii creștine. 
«Cine nu-l oferă pe Dumnezeu, oferă prea puţin» (Mesajul pentru Postul 
Mare, 2007) avertizează Benedict al XVI-lea. Și nu se referă la un dum-
nezeu oarecare, ci la Dumnezeul care s-a revelat în chipul lui Isus Cristos, 
Fiul său unul născut, făcut om pentru mântuirea noastră. Orice persoană 
are dreptul de a auzi de la noi, creștinii, această veste bună pentru a-și 
putea trăi pe deplin propria vocaţie. Un drept căruia îi corespunde datoria 
noastră de a evangheliza conform cuvintelor apostolului neamurilor: «De 
fapt, pentru mine nu este o laudă de sine să predic evanghelia; este o da-
torie pentru mine: vai mie dacă nu aș predica evanghelia!» (1 Cor 9, 16). 
Noi, cei botezaţi, trebuie să regăsim curajul și mândria de a fi creștini și 
misionari ai Evangheliei în lumea noastră. Astăzi este cu adevărat nevoie de 
o trezire a conștiinţelor creștine! Nu putem să ne lăsăm intimidaţi de forme 
de intoleranţă care pun piciorul și în democraţiile noastre occidentale, nici 
de un laicism agresiv care pretinde să-l șteargă pe Dumnezeu din orizontul 
vieţii omului. Există oameni care vorbesc, și nu fără motiv, despre un „nou 
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creștinism“ și de o anume „fobie faţă de creștinism“. Dar noi nu putem să 
ne ascundem în spatele unei tăceri inerte. Trebuie să redescoperim voca-
ţia profetică proprie celor botezaţi. La întrebarea Domnului: «Pe cine voi 
trimite, și cine va merge pentru noi?», trebuie să fim gata să răspundem, 
precum Isaia: «Iată-mă, trimite-mă pe mine!» (Is 6, 8).

Apoi, adevărul se impune de la sine. Din acest motiv – se citește în 
„Nota doctrinală“ citată – «solicitarea cinstită a inteligenţei și libertăţii 
unei persoane pentru o întâlnire cu Cristos și cu Evanghelia sa nu este o in-
terpunere ilicită în confruntările sale, ci o ofertă legitimă și un serviciu care 
poate face mai rodnice relaţiile dintre oameni […]. Cine vestește Evanghe-
lia este părtaș la caritatea lui Cristos, care ne-a iubit și s-a dat pe sine însuși 
pentru noi (cfr. Ef 5, 2)» (n. 5, 11). Mărturia personală și transmiterea 
credinţei de la persoană la persoană – la fel ca și în primele comunităţi 
creștine – rămân căile privilegiate de evanghelizare și în timpurile noastre. 
Pornind de la rugămintea unor greci adresată lui Filip: «Vrem să-l vedem 
pe Isus!» (In 12, 21), la începutul mileniului al treilea al erei creștine, sluji-
torul lui Dumnezeu Ioan Paul al II-lea scria: «Oamenii timpurilor noastre, 
poate nu întotdeauna în mod conștient, le cer credincioșilor de astăzi nu 
numai „să vorbească” despre Cristos, ci într-un anume fel „să-l arate“ lor. 
Și nu este oare de datoria Bisericii să reflecte lumina lui Cristos în orice 
epocă a istoriei, să facă să-i strălucească chipul și în faţa generaţiilor noului 
mileniu?» (Novo millennio ineunte, n. 16). Este o indicaţie importantă.

«Mergeţi în toată lumea și predicaţi Evanghelia la toată făptura» (Mc 
16, 15). În zilele noastre, această datorie – am văzut – a devenit deosebit 
de dificilă. Totuși, nu lipsesc semnele speranţei. Primul dintre toate, ma-
rea înflorire a noilor carisme care au generat poporul mișcărilor ecleziale. 
Ele sunt un răspuns oportun al Spiritului Sfânt la provocările pe care 
lumea continuă să i le lanseze misiunii evanghelizatoare a Bisericii. Este 
destul să ne gândim la mulţimile de bărbaţi și femei din timpurile noas-
tre, care, tocmai datorită acestor noi carisme, l-au întâlnit pe Cristos, au 
descoperit fascinanta frumuseţe de a fi creștini și s-au lăsat cuceriţi de o 
extraordinară pasiune misionară în slujba Evangheliei. Și voi toţi sunteţi 
un exemplu viu!

3. Pentru a concluziona meditaţia noastră, să întoarcem privirea spre 
acela care a devenit model eminent pentru evanghelizatorii din orice timp: 
Paul din Tars. Biserica se află în plină celebrare a anului paulin propus 
de papa Benedict al XVI-lea pentru a comemora al doilea mileniu de la 
nașterea apostolului neamurilor. Noi toţi avem nevoie să ne apropiem în 
mod ideal de „flacăra“ care strălucește simbolic în bazilica Sf. Paul din afara 
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zidurilor, la Roma, pentru a aţâţa din nou în noi îndrăzneala credinţei și 
pasiunea misionară într-o lume care se îndepărtează de Dumnezeu. 

De unde izvorăște gigantica operă de evanghelizare realizată de Paul? 
Răspunsul este simplu: din întâlnirea cu Cristos cel înviat, la porţile Da-
mascului, care a schimbat viaţa lui Saul. El cade de pe cal și, când se ridică 
de la pământ, brutalul persecutor al Bisericii în formare este altcineva. Saul 
devine Paul, ucenic al lui Cristos, apostol întreprinzător care, într-o zi, își 
va vărsa sângele pentru Evanghelie. Despre această experienţă pe drumul 
Damascului, Sfântul Părinte a spus: «Această întorsătură în viaţa sa, această 
transformare a întregii sale fiinţe nu a fost rodul unui proces psihologic, 
al unei maturizări sau al unei evoluţii intelectuale și morale, ci a venit din 
afară: nu a fost rodul gândirii sale, ci al întâlnirii cu Cristos Isus. În acest 
sens, nu a fost pur și simplu o convertire, o maturizare a „eului“ său, ci a 
fost moartea și învierea pentru el însuși: a murit o existenţă și s-a născut o 
alta nouă, împreună cu Cristos cel înviat» (Audienţa generală, 3 septem-
brie 2008). Ceea ce pentru el fusese important, esenţial, devine o pierdere, 
un gunoi (cfr. Fil 3, 8). Acum contează numai Cristos și cuvântul său de 
mântuire, pe care Paul vrea să-l ducă în întreaga lume. Destinatarilor scri-
sorilor sale le va scrie: «Nu mai sunt eu cel care trăiesc, ci Cristos trăiește 
în mine» (Gal 2, 20); «Pentru mine (…) a trăi înseamnă Cristos» (Fil 1, 
21); «Iubirea lui Cristos ne mână înainte» (2 Cor 5, 14). Viaţa sa de apos-
tol al lui Isus Cristos a fost cu totul alta decât una ușoară: «Nenumărate 
călătorii – scrie – pericole ale apelor, pericole din partea tâlharilor, pericole 
din partea connaţionalilor mei, pericole din partea păgânilor, pericole în 
oraș, pericole în pustiu, pericole pe mare, pericole din partea falșilor fraţi; 
osteneală și travaliu, veghi fără număr, foame și sete, posturi dese, frig și 
goliciune» (2 Cor 11, 26-27). Iar pentru aversiunile vieţii apostolice el are 
un singur răspuns: «Am fost răstignit împreună cu Cristos» (Gal 2, 20); 
«Toate le pot în cel care îmi dă putere»(Fil 4, 13). Acesta este Paul. Totul în 
viaţa sa a început de la întâlnirea cu Cel Înviat. Nu întâmplător, Benedict 
al XVI-lea susţine neobosit că «creștinismul nu este o nouă filosofie sau o 
nouă morală, (că) suntem creștini numai dacă îl întâlnim pe Cristos» (Au-
dienţa generală, 3 septembrie 2008). Din generaţie în generaţie, adevăraţii 
evanghelizatori – mărturisitori convingători ai Evangheliei – se nasc chiar 
așa. Și astăzi voi sunteţi dovada. 
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înainte de binecuvântare

Julián Carrón. Permiteţi-mi, Eminenţă, să vă mulţumesc, în numele 
tuturor prietenilor noștri, pentru prezenţa dumneavoastră printre noi, care 
face să fie prezent Sfântul Părinte, drept mărturie a contemporaneităţii 
lui Cristos cu noi, și pentru că ne-aţi amintit că acel har pe care noi l-am 
primit este pentru toţi, este pentru misiune, pentru a comunica tuturor 
frumuseţea pe care noi am întâlnit-o.

Mulţumim, Eminenţă.

Cardinalul Ryłko. Vă mulţumesc tuturor pentru această splendidă 
mărturie de credinţă pe care o daţi Bisericii și lumii de fiecare dată când vă 
întâlniţi pe perioada Exerciţiilor spirituale.

Pentru mine personal, să vin aici și să celebrez împreună cu voi Euha-
ristia este mereu un har, o reîncărcare spirituală. Mulţumesc.

Sâmbătă dimineaţa
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Sâmbătă 25 aprilie, după-masa
La intrare şi la ieşire:

Ludwig van Beethoven. Cvartet pentru coarde în la minor, op. 132
Cvartetul Italian

„Spirto Gentil” nr. 49, Decca

n meditaţia a doua
Julián Carrón

Contemporaneitatea lui Cristos

1. Din credinţă se naşte metoda

a) Ceva ce precede
În prima lecţie, încercând să răspundem la sciziunea dintre a ști și a 

crede, a trebuit să revenim la ce este creștinismul: un Fapt, ciocnirea cu o 
realitate diferită și ireductibilă. Dar dacă credinţa este o cunoaștere și cere 
în mod constant folosirea raţiunii, trebuie să rămână mereu în faţa acestui 
Eveniment prezent care o provoacă. Încă de anul trecut am zis că această 
cunoaștere nouă implică mereu contemporaneitatea cu Evenimentul care 
o generează și o susţine în permanenţă.

De aceea noi nu răspundem în totalitate întrebării puse de situaţia în 
care ne aflăm până când nu am răspuns la această altă întrebare: cum rămâ-
ne Evenimentul creștin contemporan în permanenţă? Și doar răspunzând 
la această întrebare putem depăși definitiv ruptura dintre a ști și a crede. 
Iar pentru a răspunde nu e suficient să recunoaștem ceea ce am spus în 
această dimineaţă (că creștinismul este un eveniment istoric), cum se vede 
din faptul că în atâtea ocazii, chiar și recunoscând că creștinismul este un 
eveniment istoric, ceea ce rămâne din acest eveniment istoric este numai 
Biblia. Astfel de la religia evenimentului trecem imediat la religia cărţii: am 
pierdut pe drum istoria, evenimentul devine cuvânt.

Iar noi înţelegem bine însemnătatea acestei probleme datorită aventurii 
istorice a carismei care ne-a fascinat. Noi, de asemenea, a trebuit și trebuie 
să ne confruntăm cu aceeași problemă. Nimeni dintre noi nu se îndoiește 
că această carismă este un fapt istoric, ciocnirea cu o umanitate diferită, cea 
a lui don Giussani. Dar acum că el lipsește devine mai stringentă întrebarea 
asupra permanenţei în ziua de azi a carismei care ne-a fascinat, iar tentaţia 
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noastră de asemenea este să zicem că rămâne prin texte. Dincolo de amin-
tirea persoanei lui, care în timp va tinde în mod inevitabil să se aplatizeze, 
ceea ce avem mai concret – ne vine să zicem – sunt textele, cărţile.

Cărţile sunt cu siguranţă un bun imens, cum ne-a spus mereu don 
Giussani. Vor rămâne mereu pentru noi ca și canon, ca regulă a experienţei 
de viaţă pe care a trăit-o don Giussani datorită credinţei lui. Dar dacă ar 
rămâne numai cărţile, mai devreme sau mai târziu ne vom afla în aceeași 
situaţie cu iudeii când vocea profetică s-a stins: singuri cu textele, rămâne 
numai să le interpretăm. Și este momentul istoric în care s-au născut cărtu-
rarii, doctorii legii, experţii în interpretatre. Noi știm bine că acest risc nu 
este numai un fel de a zice, că de multe ori Școala de comunitate poate să 
devină astfel, și știm foarte bine cât de plictisitor poate fi acest lucru.

Dacă acesta ar fi destinul nostru, repede ne-am da seama că am rămâne 
închiși în interpretările noastre, am fi ca toţi ceilalţi și nu am reuși să-l înţe-
legem pe don Giussani dincolo de capacitatea noastră de înţelegere, pentru 
că nu am reuși să ieșim din presupunerile noastre: iar în acest punct, ar fi 
sfârșitul carismei. Pentru că nu ajunge interpretarea pentru a susţine viaţa, 
pentru a o interesa.

În februarie 1984 don Giussani zicea: «Dar ce anume poate face să 
rămână […] iubirea faţă de sine, duioșia faţă de sine, și deci, ca ecou, ca 
reflux, duioșia faţă de ceilalţi, iubirea destinului, iubirea destinului propriu 
și al celorlalţi? Iată, un Cristos ca fapt istoric îndepărtat poate fi citit ca o 
pagină de literatură frumoasă, poate da chiar un impuls de moment, poate 
genera emoţie, poate trezi nostalgie, dar acum, […] cu această oboseală, cu 
această înclinaţie spre melancolie, cu acest masochism ciudat pe care viaţa 
de azi tinde să le favorizeze, sau cu această indiferenţă și acest cinism […], 
cum putem să ne acceptăm pe noi înșine și pe alţii în numele unui discurs? 
[…] Astfel spun că nu putem rămâne în iubire pentru noi înșine fără ca 
Cristos să fie o prezenţă cum este o mamă pentru copilul care nu știe cum 
să facă […]. Fără ca Cristos să fie prezent acum – acum! –, eu nu pot să mă 
iubesc acum și nu pot să te iubesc pe tine acum. Dacă Cristos nu a înviat, 
eu sunt terminat, chiar dacă am toate cuvintele Lui, chiar dacă am toate 
evangheliile Lui. Având textele evangheliilor, la limită, aș putea chiar să mă 
sinucid, dar având prezenţa lui Cristos nu, cu prezenţa recunoscută a lui 
Cristos, nu!».47

De aceea este urgent să răspundem cu claritate la această chestiune. Și 
aici ne ajută în manieră impresionantă textul Ceva care precede. Am văzut 

47  Se face referire la textul unei Equipe conţinută în volumul lui L. Giussani, Qui e ora 
(1984-1985), în curs de publicare la BUR, pp. 76-77.
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acest lucu azi dimineaţă când ne-a amintit că creștinismul este un fapt, și 
acest lucru l-am subscrie cu toții. Dar chestiunea mai tulburătoare vine 
după: marea revoluţie este să zicem că creștinismul rămâne ca fapt. Iar 
acest lucru nu este scontat: «Ciocnirea cu o umanitate diferită precede, nu 
numai la început, ci în fiecare moment care urmează începutului: un an 
sau douăzeci de ani după. Fenomenul iniţial – impactul cu o umanitate 
diferită, uimirea care se naște din acesta – este destinat a fi fenomenul iniţial 
care stă la originea fiecărui moment al dezvoltării. Pentru că nu există nicio 
dezvoltare în acest sens dacă acel impact iniţial nu se repetă, adică dacă eve-
nimentul nu rămâne contemporan. […] Factorul originant este, în mod 
permanent, impactul cu o realitate umană diferită».48

De aceea trebuie să adăugăm la cele spuse dimineaţă: contemporanei-
tatea lui Cristos nu este condiţie numai a începutului, ci a fiecărui pas al 
drumului. Alternativa este clară: ori se reînnoiește, se petrece din nou, ori 
nu înaintează, nu se realizează o adevărată continuitate iar carisma este 
moartă și îngropată. Dar lucrul cel mai tulburător este că dacă nu se înno-
iește acum, nici nu mai înţelegem ceea ce s-a petrecut la început, pentru 
că «dacă cineva nu trăiește acum impactul cu o realitate umană nouă, nu 
înţelege ceea ce i s-a întâmplat atunci. Doar dacă evenimentul se petrece 
din nou acum, evenimentul iniţial este pus în lumină și se aprofundează și 
se stabilește astfel o continuitate».49 

Dacă acest lucru nu se întâmplă, nu înseamnă că nu facem nimic: 
«Imediat se teoretizează evenimentul petrecut, se bâjbâie în căutarea unor 
puncte de sprijin substitutive [puncte de sprijin substitutive pentru a trăi, 
pentru că un discurs nu poate susţine viaţa] a Ceea ce se află cu adevărat 
la originea acelei umanităţi diferite.»50 Și care sunt punctele de sprijin sub-
stitutive? Acelea ale tuturor: «Puterea, mai ales puterea economică, este 
abolirea tuturor zeilor, mai puţin unul, în tripla lui versiune: iubirea ba-
nului, desfrâul, puterea, cum zice Eliot».51 Nu pentru că suntem mai răi 
ca alţii, ci pentru că este inevitabil. Dacă El nu este prezent și în măsură să 
atragă întreaga noastră afecţiune și întreaga noastră inimă, căutăm puncte 
de sprijin substitutive.

Putem trăi doar pentru ceva care se întâmplă acum. De aceea, dacă 
vrem să știm dacă rămâne între noi ceea ce Spiritul a iniţiat cu ani în urmă 
prin don Giussani, iată criteriul pe care el însuși ni l-a lăsat: «Continuitatea 

48  L. Giussani, «Qualcosa che viene prima», op.cit., p. 2.
49  Ibid.
50  Ibid.
51  L. Giussani, Avvenimento di libertà, Marietti, Genova 2002, p. 188.
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cu ceea ce s-a petrecut se adeverește […] doar prin harul unui impact me-
reu nou și uimit ca și cum ar fi prima oară. [Iar dacă nu este clar, ne oferă 
și contraproba:] Altfel, în locul unei astfel de uimiri, domină gândurile 
noastre».52 Aceasta este alternativa. De aceea, în faţa tentaţiei de a reduce 
totul la texte, la organizare, el insistă că nu este diferenţă de metodă în-
tre început și continuare, pentru că tocmai credinţa este cea care dictează 
metoda întotdeauna: din credinţă se naște metoda. Aceasta înseamnă că 
permanenţa carismei se bazează pe umanitatea diferită care ne frapează 
acum, umanitatea diferită care continuă să se manifeste acum este cea care 
dă mărturie de faptul că Cristos rămâne contemporan și ne confirmă că 
noi îl urmăm pe don Giussani așa cum ne-a învăţat. Această umanitate 
diferită Îl face prezent între noi.

Diferenţa între scribi și creștinism o vedem în aceste zile de Paști în 
mod spectaculos, pentru că ceea ce rămâne nu sunt discursurile, nu sunt 
textele – care, de altfel, nu existau încă: – rămâne prezenţa Lui, care pre-
lungește în prezent ceea ce a fost la început. Și ce anume a fost la început? 
Toate Evangheliile dovedesc diferenţa dintre Isus și cărturari, până într-atât 
încât toţi rămâneau uluiţi de aceasta: «Și erau uluiţi de învăţătura Lui, 
pentru că învăţa ca unul care are putere și nu ca și cărturarii».53 Și puţin 
mai încolo: «Toţi au rămas înmărmuriţi, așa că se întrebau unii pe alţii: 
„Ce este aceasta? O învăţătură nouă! El poruncește ca un stăpân chiar și 
duhurilor necurate, și ele îl ascultă!“».54 Nu ca și cărturarii. Îi învăţa cu 
autoritate și nu ca și cărturarii lor (toţi am citit aceste texte; dar cât este de 
diferită loialitatea lui don Giussani faţă de ceea ce mărturisește Evanghe-
lia). Și această diferenţă cum rămâne? Este impresionant să ne dăm seama 
de ceea ce se petrece în fiecare zi în liturghie. Biserica ne pune să citim 
Faptele Apostolilor, în care se povestesc faptele, minunile, diferenţa umană 
care rămâne, schimbarea pe care o trăiesc persoanele; și în același timp 
ne pune să ascultăm – în Evanghelie – relatările apariţiilor lui Isus. Sunt 
două realităţi care se pun reciproc în lumină: este ca și cum ne-ar spune că 
adevărata înviere, reală, se vede nu numai din apariţiile lui Cristos (care nu 
sunt niște halucinaţii de vizionari ale apostolilor, ci sunt adevărate apariţii, 
cum demonstrează faptele pe care le citim în faptele Apostolilor). Și pentru 
ca să nu rămânem la fapte, gândind că nu au de-a face cu Cristos înviat, 
liturghia Bisericii le îmbină cu relatarea apariţiilor: pentru ca să vedeţi că 
faptele pe care le auziţi sunt dovada prezenţei Lui. Ce minunată educaţie 

52  L. Giussani, «Qualcosa che viene prima», op.cit., p. 2.
53  Mc 1,22.
54  Mc 1,27.
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ne oferă Biserica în fiecare zi! Ceea ce ne spune don Giussani nu este altce-
va decât dovada a ceea ce este creștinismul.

Acum putem înţelege mai bine însemnătatea metodologică a titlului 
Exerciţiilor, «Din credinţă se naște metoda», pentru că unica posibilitate 
de a nu ajunge pradă interpretărilor, ca și cărturarii, este permanenţa lui 
Cristos în timp, contemporaneitatea Lui: creștinismul ori este eveniment 
în orice moment, ori nu mai este creștinism. Ar fi vorba despre altceva, 
pentru că scripturile (Faptele Apostolilor, Evangheliile) rămân ca și canon 
a ceea ce va fi întotdeauna creștinismul: dacă nu este astfel, nu este crești-
nism, chiar dacă folosim aceleași cuvinte.

La fel se întâmplă între noi. Dispariţia lui don Giussani ar fi putut 
să ne facă să gândim că vom rămâne doar cu amintirea lui sau cu textele 
lui. Însă fiecare dintre noi poate vedea ce se petrece: martori și fapte. Și 
aceasta este modalitatea prin care rămâne și continuă să ne însoţească și 
să ne genereze ca fii, până într-atât încât azi îl simţim mai tată ca oricând. 
Altceva decât doar texte, altceva decât o simplă amintire! Aceasta nu în-
seamnă să dispreţuim sau să subestimăm trecutul care ne-a adus până 
aici. Acesta aparţine unui unic plan. Carisma lui don Giussani trăiește 
azi prin puterea Spiritului, dar persoana lui don Giussani nu aparţine 
trecutului.

Conștienţi de aceasta putem aborda o a doua chestiune care apare de 
multe ori între noi. Întrebarea: «Cum rămâne în permanenţă?» conţine 
de multe ori o incertitudine. «Cum rămâne permanent?» înseamnă de 
fapt pentru noi: «Cum fac să rămână permanent? Cum pot face să rămâ-
nă permanent evenimentul care m-a surprins?». La întâlnirea cu dascălii, 
de exemplu, mulţi, pentru a explica expresia «Cum rămâne permanent?» 
foloseau «cum să facem să rămână acest lucru?». Iar această întrebare 
nu este aceeași! Don Giussani a trăit fără să-și pună niciodată problema 
«cum să facă să rămână». Tocmai în aceasta constă nesiguranţa noas-
tră. Sunt frapat de un fapt care prima dată mi-a scăpat citind Ceva care 
precede. Dacă priviţi cu atenţie acel text, vedeţi că la don Giussani nu 
există nici urmă de acea preocupare. La don Giussani «Cum rămâne?» 
este o întrebare care pleacă de la o certitudine, ca pentru a ne ajuta să 
înţelegem:«Priviţi cum rămâne!», nu ca discurs, nu ca organizare, ci ca 
eveniment al unei umanităţi schimbate. Și repetă neobosit că metoda 
este mereu aceeași: ciocnirea cu o umanitate diferită, fără însă a aborda 
ceea ce pentru noi este o preocupare constantă: «Cum să fac să rămână 
permanent?». Insistenţa asupra acestei întrebări ne arată încă o dată că 
suntem nesiguri, că nu am înţeles ceea ce ni s-a întâmplat, că pentru noi 
credinţa nu este un parcurs al cunoașterii, că există încă ruptura dintre a 
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ști și a crede. Continuăm să gândim că suntem noi cei care generăm, care 
susţinem construcţia, și că trebuie să ne preocupăm de aceasta.

De modul de a rămâne permanent se îngrijește Cristos înviat! Aceasta 
nu este problema noastră. Nouă ne revine să-L recunoaștem de fiecare dată 
când se arată în viaţa noastră. De aceea, creștinismul astfel trăit este un 
lucru ce îţi dă fiori. Și astfel provoacă în mod constant libertatea noastră, 
prin această umanitate diferită prezentă. Această diferenţă este un bine, 
este un semn al preferinţei pe care Cristos o are pentru noi, nu un lucru de 
care cineva trebuie să se apere. Această contemporaneitate îl provoacă pe 
fiecare dintre noi punându-ne înaintea alternativei: ori ne agăţăm de ceea 
ce știm deja (considerând trecutul ca un idol), și de posesia unor anumite 
texte sau a unei anumite gândiri, ori ne deschidem la neprevăzut așa cum 
se petrece acum, devenind disponibili să urmăm ceea ce Cristos face azi 
(modalitatea mereu nouă prin care se manifestă). Aceasta este adevărata 
decizie, pentru că în faţa noului există mereu riscul de a ne teme de nou. 
Dar noi – prieteni, să fim sinceri – cel mai adesea ne apărăm de noutate. 
Când ceva se mișcă, când o noutate se prezintă la orizont, imediat ne retra-
gem. Dar tocmai acesta este Cristos: noul în fiecare zi a vieţii.

Pentru aceasta nu există descriere mai potrivită a alternativei în faţa 
căreia ne găsim decât parabola celor doi fii: 

«Isus s-a dus în Templu; și pe când învăţa poporul, au venit la El preoţii 
cei mai de seamă și bătrânii poporului, și I-au zis: „Cu ce putere faci Tu lu-
crurile acestea, și cine Ţi-a dat puterea aceasta?“ Drept răspuns, Isus le-a zis: 
„Vă voi pune și Eu o întrebare, și dacă îmi veţi răspunde la ea, vă voi spune 
și eu cu ce putere fac aceste lucruri. Botezul lui Ioan de unde venea? Din cer, 
sau de la oameni?“ Dar ei vorbeau între ei și ziceau: „Dacă vom răspunde: 
‘Din cer’ ne va spune: ‘atunci de ce nu l-aţi crezut?’, și dacă vom răspunde: 
‘De la oameni’ ne temem de popor, pentru că toţi îl socotesc pe Ioan drept 
prooroc“. Atunci au răspuns lui Isus: „Nu știm!“ Și El, la rândul Lui, le-a zis: 
„Nici Eu nu vă voi spune cu ce putere fac aceste lucruri. Ce credeţi? Un om 
avea doi feciori; și s-a dus la cel dintâi și i-a zis: Fiule, du-te astăzi de lucrează 
în via mea! Nu vreau, i-a răspuns el. În urmă i-a părut rău și s-a dus. S-a dus 
și la celălalt și i-a spus tot așa. Și fiul acesta a răspuns: Mă duc, domnule! Și nu 
s-a dus. Care din amândoi a făcut voia tatălui său?“ „Cel dintâi“ au răspuns 
ei. Și Isus le-a zis: „Adevărat vă spun că vameșii și prostituatele merg înaintea 
voastră în Împărăţia lui Dumnezeu. Fiindcă Ioan a venit la voi umblând în 
calea neprihănirii și nu l-aţi crezut. Dar vameșii și prostituatele l-au crezut: și 
măcar că aţi văzut lucrul acesta, nu v-aţi căit în urmă ca să-l credeţi“».55

55  Mt 21,23-32.
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Noi, ca acei mari preoţi, riscăm același lucru. Trebuie să decidem, pen-
tru că noi, ca și ei, am putea gândi: «Cunoaștem deja drumul. De ce ar 
trebui să-l credem pe Acesta?». Sau am putea fi ca vameșii în faţa a ceea ce 
se petrece, pentru că istoria pe care am trăit-o ne-a adus până aici pentru a 
ne educa să stăm în faţa Misterului care se manifestă acum, care ne vine în 
întâmpinare acum. Dacă nu suntem disponibili pentru ceea ce se petrece 
acum, istoria noastră în loc să ne fie de ajutor ne este de obstacol, pentru 
că suntem dominaţi mai mult de ceea ce posedăm decât de o deschidere. 
Astfel înţelegem însemnătatea chemării lui Cristos: «În vremea aceea, Isus 
a luat cuvântul și a zis: „Te laud, Tată, Domn al cerului și al pământului, 
pentru că ai ascuns aceste lucruri de cei înţelepţi și pricepuţi și le-ai desco-
perit pruncilor. Da, Tată, Te laud, pentru că așa ai găsit tu de cuviinţă! Toa-
te lucrurile Mi-au fost date în mâini de Tatăl meu; și nimeni nu cunoaște 
deplin pe Fiul afară de Tatăl; tot astfel nimeni nu cunoaște deplin pe Tatăl, 
afară de Fiul, și acela căruia vrea Fiul să i-l descopere. Veniţi la Mine, toţi 
cei osteniţi și împovăraţi, și eu vă voi da odihna. Luaţi jugul Meu asupra 
voastră, și învăţaţi de la mine că eu sunt blând și smerit cu inima, și veţi 
găsi odihnă pentru sufletele voastre. Căci jugul Meu este blând, și sarcina 
mea este ușoară“».56

Cei simpli sunt adevăraţii înţelepţi, adevăraţii inteligenţi: sunt aceia 
la care trecutul a produs rodul unei deschideri, al unei educaţii de a sta 
în faţa acelui eveniment care se petrece acum. De aceea verificarea acestui 
trecut se realizează mereu în prezent. Dar eu sunt dispus în fața modalităţii 
prin care Misterul, prin carismă, se manifestă în faţa mea acum? Aceasta 
este adevărata provocare pe care ne-o lansează don Giussani: rămâne per-
manent prin aceeași modalitate, acea umanitate diferită care se manifestă 
acum. Suntem disponibili?

b) Nu interpreţi, ci martori
De aceea conștientizarea metodei credinţei ne face să înţelegem că nouă 

ne sunt necesari nu unii care să interpreteze, ci unii care să dea mărturie: 
nu avem nevoie de cineva care să ne explice, ci de cineva care să ne dea 
mărturie de schimbarea care se petrece acum. Altfel rămânem prizonierii 
propriilor noastre gânduri. Așa cum am văzut în aceste luni, putem chiar 
să facem Școala de comunitate, dar contrar metodei pe care Școala de co-
munitate ne-o demonstrează.

«Dar atunci aspectul cel mai important al „Școlii de comunitate“ este 
cineva care să  ne „înveţe“: unul – sau unii – la care impactul iniţial se în-

56  Mt 11,25-30.
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noiește și se dilată, oferindu-se ca punct de plecare pentru ca la ceilalţi să se 
repete prima surpriză. Trebuie ca cel care conduce „Școala de comunitate“ 
să comunice o experienţă în care se reînnoiește uimirea iniţială și nu să 
îndeplinească un rol sau o „sarcină“. Nu poate fi vorba de comunicarea 
unei experienţe când pleacă de la o conștiinţă de sine ca rol, când pleacă 
de la o viziune de sine ca dominaţie și superioritate [exact ca și cărturarii], 
cu pretenţia de a-i învăţa pe ceilalţi. Pentru că cel care-i învaţă este numai 
Spiritul lui Dumnezeu: Spiritul este cel care dă primul fior și îl înnoiește. 
Cel care, conducând „Școala de comunitate“, comunică o experienţă în 
care se manifestă din nou surpriza iniţială, realizează această comunicare 
îndreptăţind cuvintele care sunt folosite».57 Acest lucru se explică prin fap-
tul că în creștinism conţinutul și metoda coincid, cum a reamintit recent 
Benedict XVI: «În misterul întrupării Cuvântului, adică în faptul că Dum-
nezeu s-a făcut om ca noi, constă atât conţinutul cât și metoda propovădu-
irii creștine».58 Și aceasta este tocmai ceea ce ar putea da răspuns și nevoii 
pe care o au cei care ne întâlnesc. Pentru că astfel putem și noi să devenim 
martori, doar așa creștinismul ca eveniment devine azi prezent pentru toţi. 
Evanghelia descrie această dinamică oarecum ca în treacăt: «Se apropiau de 
El toţi vameșii și păcătoșii ca să-L asculte».59 Cea care îl făcea pe Cristos 
astfel era o atracţie de neînvins: nu se îndepărtau, se apropiau. Pare banal 
să ne gândim la aceasta, dar în aceasta constă totul. Pentru modul de a se 
situa, de a trăi, de a sta în realitate, oamenii se apropiau. Pare un nimic, 
aproape cât o sămânţă, dar a fost originea acestei umanităţi diferite care a 
ajuns până aici, până la fiecare dintre noi. Prezenţa Lui rămâne în istorie 
prin cei care trăiesc astfel, prin cei care au această atracţie în modul de a 
trăi. Conciliul Vatican II o spune vorbind despre cei care dau mărturie: «În 
viaţa celor care, deși împărtășesc natura noastră umană, sunt totuși perfect 
transformaţi în imaginea lui Cristos […], Dumnezeu arată oamenilor într-o 
lumină vie prezenţa și chipul Lui. În ei este El însuși cel care ne vorbește și 
care ne dă un semn din Împărăţia Lui către care, având în jurul nostru o 
astfel de mulţime de martori […] și o astfel de afirmare a adevărului Evan-
gheliei, suntem cu putere atrași».60 Zice aceasta despre cel care dă mărturie, 
care este cel care traduce ceea ce zice Evanghelia. Cum relatează unele măr-
turii minunate din cartea Liberi de Giovanna Parravicini, ca aceea a unuia 
pe care trebuiau să-l mute din închisoare în închisoare pentru că după un 

57  L. Giussani, «Qualcosa che viene prima», op.cit., p. 4.
58  Benedict XVI, Ai partecipanti alla Plenaria della Congregazione per il Clero, 16 martie 2009.
59 Lc 15,1. 
60  Conciliul Vatican II, Lumen Gentium, nr. 50.
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anumit timp se converteau la creștinism chiar și gardienii. Sau gândiţi-vă 
la un judecător de dreapta care își duce mama într-o instituţie a prietenilor 
noștri pentru că «așa cum trataţi voi persoanele nu o face nimeni». Sau de 
asemenea la chinezii budiști care, uimiţi de frumuseţea vieţii unor creștini 
dintr-o parohie, cer să fie celebrate în biserică funeraliile unuia dintre ei. 
Sunt toate mărturii în prezent ale acelei atracţii, a modului în care aceasta 
rămâne. Și aici Charles Péguy ne dă descrierea perenă a metodei creștine: 
«Dar veni Isus. El avea de lucrat trei ani. El își împlini cei trei ani. Dar el 
nu pierdu de fel cei trei ani ai lui, el nu-i folosi pentru a se plânge și pentru 
a acuza răutatea și nefericirea timpurilor. […] El tăie (scurt). Oh, într-un 
mod simplu: Construind creștinismul. Introducând lumea creștină. El nu 
incrimină, el nu acuză pe nimeni. El salvă».61

c) Urmarea şi ascultarea
Condiţia pentru a deveni martori este să urmăm, pentru că martorul 

este cel care urmează ceea ce vede că se petrece. Este ceea ce ne impresio-
nează citind Faptele Apostolilor. După vindecarea șchiopului, Petru și Ioan 
sunt duși în faţa sinedriului: «Atunci Petru, plin de Spiritul Sfânt, le-a zis: 
„Mai mari ai poporului și bătrâni ai lui Israel! Fiindcă suntem trași astăzi 
la răspundere pentru o facere de bine, făcută unui om bolnav, și suntem 
întrebaţi cum a fost vindecat, s-o știe tot poporul lui Israel! Omul acesta 
se înfăţișează înaintea voastră pe deplin sănătos, în numele lui Isus Cristos 
din Nazaret, pe care voi l-aţi răstignit, dar pe care Dumnezeu l-a înviat din 
morţi».62 În faţa încercării de a-i opri să zică aceste lucruri, Petru și Ioan nu 
cedează: «Le-au poruncit să iasă afară din sobor, s-au sfătuit între ei, și au 
zis: „Ce vom face cu oamenii aceștia? Căci este știut de toţi oamenii Ieru-
salimului că prin ei s-a făcut o minune vădită, pe care n-o putem tăgădui. 
Dar, ca să nu se răspândească vestea aceasta mai departe în popor, să-i ame-
ninţăm și să le poruncim ca de acum încolo să nu mai vorbească nimănui 
în Numele acesta.“ Și după ce i-au chemat, le-au poruncit să nu mai vor-
bească cu niciun chip, nici să nu mai înveţe pe oameni în Numele lui Isus. 
Drept răspuns, Petru și Ioan le-au zis: „Judecaţi voi singuri dacă este drept 
înaintea lui Dumnezeu să ascultăm mai mult de voi decât de Dumnezeu; 
căci noi nu putem să nu vorbim despre ce am văzut și am auzit.“»63

Ce înseamnă pentru ei ascultarea? Recunoașterea a ceea ce au văzut și 
au auzit: nu „a fi mai vrednici“, ci a recunoaște ceea ce au văzut și auzit, 

61  Ch. Péguy, Lui è qui, BUR, Milano 1997, p. 110.
62  Fapte 4,8-10.
63  Fapte 4,15-20.
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ceea ce Dumnezeu lucrează între ei. Discipolii continuau să ia parte la 
evenimentul lui Cristos prin ceea ce se petrecea în contemporaneitatea lor. 
Minunea dovedea că Cristos rămânea prezent, dar printr-o modalitate to-
tal diferită: prin minune nu prin prezenţa Lui pământească și nici printr-o 
apariţie. Este impresionant cum discipolii sunt gata să-L recunoască pe El 
în acţiune. Cum zice don Giussani: «Este necesar „ceva care precede“, pen-
tru care toate acestea nu sunt decât instrument de înfăptuire. Este necesar 
să se petreacă din nou ceea ce s-a petrecut […] la începuturi: nu „cum“ s-a 
petrecut la începuturi, ci „ceea ce“ s-a petrecut la începuturi: impactul cu 
o umanitate diferită, în care același eveniment care i-a mișcat la origine să 
se reînnoiască».64 Doar astfel, urmând, noi continuăm să fim martori în 
prezent a ceea ce se petrece acum.

«Nu există companie decât în ascultare. […] Compania nu este făcută 
de cel care conduce; compania este făcută de Spiritul, care este suscitat în 
inima fiecăruia, și un copil poate fi mai bogat decât mine, dar [îndrăznește 
să zică don Giussani] conducătorul sunt eu».65 Nu trebuie să ne scandali-
zăm de aceste cuvinte ale lui don Giussani, pentru că a respins mereu orice 
tentaţie de personalism în modul de a concepe ascultarea (personalismul 
este răul oricărui tip de asociere umană), învăţându-ne că urmarea nu în-
seamnă a urma persoana, ci experienţa pe care acea persoană o trăiește. 
Aceasta ne face liberi de persoana de care ascultăm.

2. floarea speranţei

Semnul că s-a depășit ruptura dintre a ști și a crede este așadar dobân-
direa unei certitudini care poate susţine viaţa. Și acest lucru se observă 
din speranţă. «Dacă credinţa înseamnă a recunoaște o Prezenţă certă, dacă 
credinţa înseamnă a recunoaște o Prezenţă cu certitudine, atunci speranţa 
înseamnă a recunoaște o certitudine pentru viitor care se naște din această 
Prezenţă».66 Din credinţă, se naște precum o floare, speranţa. Există multe 
semne printre noi ale acestei speranţe, însă la începutul Școlii de Comu-
nitate a ieșit la iveală cu claritate ambiguitatea în felul nostru de a concepe 
speranţa. Multe intervenţii de la Școala de comunitate au arătat că spe-
ranţa este concepută ca și cum ar fi o capacitate a noastră, un rezultat al 
resurselor noastre, și imediat ce realizăm că nu ne descurcăm, speranţa se 

64  L. Giussani, «Qualcosa che viene prima», op.cit., p. 4.
65  L. Giussani, Uomini senza patria (1982-1983), op.cit., p. 110.
66 L. Giussani, Si può vivere così?, op.cit., p.180
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năruie, pentru că punctul de sprijin sunt eu. Înţelegeţi? Folosim Școala de 
comunitate împotriva a ceea ce ne mărturisește Școala de comunitate. Însă 
cum cartea de Școala de comunitate nu poate protesta în faţa reducţiei la 
care o supunem, este nevoie de martori care să poată lupta împotriva aces-
tei reducţii. Fără acești martori, atunci când vedem cum se năruie resursele 
noastre, rămâne doar acel „Cine știe?“.67 Cât de adevărat este ceea ce spu-
nea Péguy: «Pentru a spera [...] trebuie să fi obţinut, să fi primit un mare 
har»!68 De asta, speranţa este testul credinţei, al faptului că am primit harul 
credinţei, adică al recunoașterii unei Prezenţe prezente. 

Papa ne-a amintit în ziua de Paști:
«Vă adresez din inimă tuturor urarea pascală, folosindu-mă de cu-

vintele Sfântului Augustin: „Resurrectio Domini, spes nostra – învierea 
Domnului este speranţa noastră“ (Augustin, Sermo 261, 1). Cu această 
afirmaţie, marele Episcop explica credincioșilor săi că Isus a înviat pentru 
ca noi, chiar dacă suntem destinaţi morţii, să nu disperăm, gândindu-ne 
că viaţa se termină cu totul o dată cu moartea; Cristos a înviat pentru a 
ne da speranţa [...]. Învierea nu este o teorie, ci o realitate istorică revelată 
de către Omul Isus Cristos prin „paștile“ sale, prin „transformarea“ sa, 
care a deschis o „nouă cale“ între pământ și Cer (cfr. Ev 10,20). Nu este 
nici un mit nici un vis, nu este o vedenie nici o utopie, nu este o poveste, 
ci un eveniment unic și irepetabil: Isus din Nazaret, fiul Mariei, care la 
apusul zilei de Vineri a fost dat jos de pe cruce și înmormântat, a părăsit 
biruitor mormântul. Și într-adevăr, în zorii primei zile după sâmbătă, 
Petru și Ioan au găsit mormântul gol. Magdalena și celelalte femei l-au 
întâlnit pe Isus înviat; l-au recunoscut și cei doi discipoli de la Emaus la 
frângerea pâinii; Înviatul a apărut Apostolilor seara în Cenaclu și multor 
altor discipoli în Galilea. […] E un fapt acela că dacă Cristos nu ar fi 
înviat, „golul“ ar fi avut câștig de cauză. Dacă îl eliminăm pe Cristos și 
învierea sa, nu ar mai fi nicio cale de scăpare pentru om și speranţa aces-
tuia nu ar fi decât o iluzie».69

Dacă noi nu reușim să cunoaștem cu adevărat faptul că Cristos a înviat, 
dacă nu reușim să învingem ruptura dintre a ști și a crede, nu putem spera. 
Dacă nu există această cunoaștere a realităţii, a învierii ca fapt real, atestată 
prin schimbarea pe care noi o putem vedea acum la fel cum o vedeau cei 
care i-au întâlnit pe Petru și Ioan, nu există nicio posibilitate pentru spe-
ranţă.

67  Ibidem, p. 224
68  Ch. Péguy, I Misteri, Jaca Book, Milano 1978, p. 167
69  Benedict XVI, Mesajul Urbi et Orbi, Paști 2009
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Doar pentru că Cristos a înviat, pentru că există, putem să privim în 
faţă, acum, marea întrebare: «Aceste dorinţe vor fi vreodată împlinite sau 
nu? Acesta e miezul problemei. Aceste dorinţe, derivate din exigenţele ini-
mii [dorinţe de infinit], pot ele fi sigure că vor fi împlinite [...] doar în mă-
sura în care cineva se abandonează, se încredinţează și se abandonează Pre-
zenţei pe care credinţa i-a arătat-o [prezenţa lui Cristos înviat]».70 Aceasta 
înseamnă că dorinţa mea se împlinește doar în măsura în care mă aban-
donez Prezenţei pe care credinţa a recunoscu-o. Exigenţele inimii spun că 
obiectul inimii există; însă certitudinea că toate acestea se vor întâmpla nu 
poate fi susţinută de inima noastră, certitudinea că acestea se vor întâmpla 
poate deriva doar din Prezenţa recunoscută de credinţă. Nu suntem noi, 
ci este El, este Prezenţa excepţională pe care o recunoaște credinţa. Forma, 
de aceea, a răspunsului la dorinţa fiecăruia dintre noi, este Cristos însuși: 
Cristos este unica speranţă a împlinirii afecţiunii noastre. Doar El, doar 
El este în stare să epuizeze, să satisfacă afectivitatea noastră cu adevărat, 
dorinţa de fericire pe care o ducem cu noi, nimic altceva nu este în stare să 
ne împlinească de-adevărat. De aceea speranţa este împlinirea afecţiunii. 
Toţi oamenii ard de dorinţă, însă cât e de greu să găsești pe cineva care să 
spună: «Dumnezeule, tu ești Dumnezeul meu, pe tine te caut dis-de-dimi-
neaţă, Sufletul meu e însetat de tine, pe tine de dorește trupul meu, ca un 
pământ pustiu, uscat și fără apă».71 Conștient deci că doar El este în stare să 
împlinească această dorinţă. De aceea trebuie să îl sărbătorim pe Cristos, să 
sărbătorim faptul că Cristos există! Don Giussani spune că «primul lucru 
în care trebuie să vă ajutaţi este sărbătorirea evidenţei că există un ultim 
termen al fericirii care a devenit om, adică Cristos; că există Cristos».72 Și 
cine îl poate sărbători cu adevărat, adică nu în mod formal? Cel care își dă 
seama care este adevărata natură a dorinţei inimii (așa cum spuneam azi 
dimineaţă).

Însă unul din lucrurile cele mai grele pe care l-am găsit în Școala de 
Comunitate a fost fragmentul despre „inevitabila incertitudine“. Don 
Giussani, care nu ne ascunde nimic din drumul omului, afirmă că «cer-
titudinea credinţei dă naștere certitudinii speranţei, însă modalitatea prin 
care această certitudine a speranţei este stârnită în noi lasă în noi un fel de 
dezorientare, un fel de amărăciune, de dubiu, care nu este de fapt dubiu, 
ci este incertitudinea, pentru că nu reușim să ne imaginăm, să conturăm 

70  L. Giussani, Si può vivere così?, op.cit., pp. 190-191.
71  Ps 63,2.
72  L. Giussani, Affezione e dimora, BUR, Milano 2001, p. 38
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cu nimic cum va fi acest viitor».73 De aceea apare această incertitudine in-
evitabilă, pentru că are loc această trecere, această distanţă între momentul 
în care pătrunde speranţa în întâlnirea cu această Prezenţă și momentul 
în care se împlinește. Am văzut asta în Monologul lui Iuda: «Însă zilele 
treceau / și împărăţia sa nu mai venea, / îi dădusem deja totul / însă el mă 
trăda».74 Iuda avea imaginea sa despre cum ar fi trebuit Isus să împlinească 
speranţa pe care o provocase în el. «Însă timpul seminţei / Domnul meu îl 
cunoaște»,75 am cântat azi cu toţii.

De aceea, alternativa este între a ne abandona sau a căuta soluţia în noi 
înșine. «Însă viaţa care se abandonează în puterea destinului care s-a revelat 
în Cristos, care se abandonează forţei lui Cristos, este o viaţă în care dom-
nește bucuria. […] Alternativa este, în măsura în care abandonarea și cer-
titudinea nu există, văitarea, tânguirea. Însă nu este vorba de văitarea care 
sfâșie inima copilului care suferă, ci este lamentarea care ocupă tot spaţiul 
inimii și al urechii celui care aude, face ca viaţa tuturor celor care ne încon-
joară să fie insuportabilă, iar viaţa noastră rămâne o condamnare pentru 
ceilalţi, și pentru ceilalţi: [...] viaţa-lamentare».76 Trebuie să decidem dacă 
ne abandonăm în mâinile acestei Prezenţe recunoscută de credinţă, care 
împlinește dorinţa, promisiunea, după un plan care nu este al nostru, sau 
dacă ne abandonăm lamentării. În acest aspect trebuie să ne însoţim șă să 
ne ajutăm. 

Dar cum?
«Locul acestui eveniment [al speranţei] este o companie eclezială; eclezi-

al înseamnă oameni care stau împreună pentru asta: pentru Cristos. Com-
pania noastră e doar prietenie».77 Dar să fim atenţi la cum concepe don 
Giussani raportul dintre această companie și implicarea noastră umană:

«Certitudinea asupra ceea ce ai întâlnit ori este inteligentă – con-
știentă de motivele sale, de valoarea sa, de ceea ce spune și de ceea ce 
merită – ori nu este inteligentă – adică nu cunoaște valoarea cuvintelor, 
nu înţelege-. În cel de-al doilea caz te temi de viitor [vedeţi? Dacă nu se 
înţelege, dacă credinţa nu este cunoaștere, omul se teme de viitor]. Am 
vorbit despre aceasta când am făcut comparaţia dintre compania opusă 
utopiei. Dacă trăiești compania ca pe o utopie, […] te temi de viitor: 

73  L. Giussani, Si può vivere così?, op.cit., p. 199.
74  C. Chieffo, „Monologul lui Iuda”, în Canti, Cooperativa Editoriale Nuovo Mondo, 
Milano 2002, p. 205
75  C. Chieffo, „Il seme”, în Canti, op.cit., p. 214
76  L. Giussani, Si può vivere così?, op.cit., pp. 220-221
77  L. Giussani, Si può (veramente!?) vivere così?, op.cit., p. 267.
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„Cine știe!“, „Cine știe dacă se va întâmpla sau nu“. Însă dacă trăiești 
compania ca și loc recunoscut, [atenţie!] loc în care raţiunea și libertatea 
își găsesc apărarea, sprijinul lor, explozia lor, atunci nu, dimpotrivă!».78 
Atunci nu învinge teama. Compania nu trebuie să ne cruţe raţiunea și 
libertatea: trebuie să fie locul în care acestea își găsesc apărarea, sprijinul. 
«În cazul în care privești compania ca loc al raportului cu Cristos, atunci 
compania te face să fii cert; dacă însă nu privești așa compania, face din 
tine un amărât amăgit: utopia. [... Și] acum, în dezastrul general, în 
confuzia generală, în lipsa de certitudini, în lipsa de pozitivitate de azi, 
în lipsa de idealuri, în ariditatea zilei de azi, singurul lucru care omul 
își închipuie că poate să îl consoleze este să stea împreună cu alţii. Cum 
spunea Eliot: „Să ne călcăm pe picioare unii pe alţii“. Este un cor din La 
Rocca de Eliot unde acesta se întreabă: „Ce veţi spune despre acest oraș 
pe care l-aţi construit? Umblăm prin el căclcându-ne pe picioare“, astfel 
încât căldura animală să potolească un pic răceala insignifianţei vieţii».79 
Există un fel de a sta împreună cu alţii care nu este corect, care nu este 
potrivit. De aceea trebuie să stăm împreună, pentru a ne ajuta în această 
recunoaștere, în această apărare a raţiunii care ne permite să depășim 
ruptura dintre a ști și a crede, pentru ca fiecare să ajungă la certitudinea 
care îi permite să fie cert de Cel care a început în el «opera bună, pe care 
o va duce la îndeplinire până în ziua lui Cristos Isus».80 

3. Cultură şi misiune

Dar – doar pomenesc subiectul, voi reveni asupra lui mâine dimineaţă 
– înfrângerea ultimă a rupturii dintre a ști și a crede, se află în felul nostru 
de a concepe expresia noastră culturală, în felul de a percepe cultura. Dacă 
doriţi să înţelegeţi dacă în voi credinţa este cunoaștere adevărată, dacă a 
fost depășită sciziunea dintre a ști și a crede, e suficient să observăm cum 
pătrundem în realitate, cum privim lucrurile, cum ne raportăm la toate. 
Această privire asupra lucrurilor și asupra circumstanţelor este ceea ce nu-
mim cultură, punctul de vedere de la care trăim totul. De aceea cultura este 
și testul victoriei sau al absenţei acesteia asupra fantei dintre a ști și a crede. 
Dacă încă există dualismul dintre a ști și a crede în felul în care este privită 
soţia, sau boala, sau criza, sau munca, atunci înseamnă că suntem și noi ca 

78  Ibidem, p. 286.
79  Ibidem, p. 287.
80  Fil 1, 6.

Sâmbătă după-masa

49



toţi ceilalți. Însă dacă ceea ce domină această privire este acea noutate care 
a pătruns în credinţă, atunci viaţa este cu totul altceva.

«O cultură nu poate să se nască decât din gustul de a trăi. [...] Noi 
facem cultura Comunione e Liberazione, facem cultura creștină, cultura 
nouă [...] numai și numai în măsura în care experienţa noastră de viaţă 
înflorește. Nu este vorba înainte de toate de o capacitate de erudiţie sau de 
subiecte noi sau de imagini ciudate și diferite pe care să le inventăm; e o 
chestiune de conștiinţă [care se exprimă în toate cu câte avem de-a face]».81 
Iată: «Pentru a mărturisi lumii, pentru a trăi misiunea, trebuie să arătăm că 
ne-am schimbat, nu există o altă cale».82

Închei citându-l pe Péguy: «Dumnezeu are nevoie de noi, Dumnezeu 
are nevoie de creatura sa. Ca să spunem așa, s-a condamnat astfel, s-a con-
damnat la asta. El ne duce dorul, îi lipsește creatura sa. Cel care este totul 
are nevoie de ceea ce nu este nimic. Cel care poate totul are nevoie de ceea 
ce nu poate nimic. El și-a predat toate puterile. Cel care este totul nu este 
nimic fără de cel care nu este nimic.»83

81  L. Giussani, Dall’utopia alla presenza, BUR, Milano 2006, pp. 33-34.
82  L. Giussani, Affezione e dimora, op.cit., p. 133.
83  Ch. Péguy, I Misteri, op.cit., p. 233.

Exerciţiile fraternităţii

50



Duminică 26 aprilie, dimineaţa
La intrare şi la ieşire:

Wolfgang Amadeus Mozart, Marea Misă în do minor, K 427
Herbert von Karajan – Berliner Philharmoniker
„Spirto Gentil” n. 24, Deutsche Grammophon

Don Pino. Nu știm cum s-a întâmplat acum două mii de ani, la ce oră, 
în care colţ al casei Fecioarei, însă în nimicul nostru, în nevoia noastră de 
semnificaţie, de adevăr, de afecţiune, de pozitivitate, suntem în mod ultim 
cerţi că ceea ce se întâmplă acum este ceea ce a început în acea clipă. Nu 
„cum“ s-a întâmplat, ci „ceea ce“ s-a întâmplat, se întâmplă. 

Angelus

Laude

n întrebări şi răspunsuri

Davide Prosperi. Am primit multe întrebări, și am observat că majori-
tatea se învârt în jurul a trei chestiuni în principal: prima, ce este corespon-
denţa? A doua, se cere o aprofundare a unui punct repetat de mai multe 
ori în ambele lecţii, și anume lipsa umanităţii. Al treilea, munca de asceză. 
Evident, acest lucru impresionează pentru că, dacă ne gândim la drumul 
pe care l-am făcut în acești ani, cu insistenţa continuă asupra eu-lui, ne 
vine să ne întrebăm: de ce continuăm totuși să nu înţelegem?

Încep deci imediat cu prima întrebare: «Am înţeles ce nu este cores-
pondenţa, am intuit că ceea ce corespunde în mod instinctiv trebuie supus 
judecăţii ca să devină experienţă. Atunci ce este corespondenţa?»

Julián Carr ón. Poposim ca să explicăm ce este experienţa, pentru că 
fără a ne lua timpul necesar pentru a înţelege ce este aceasta, nu avem 
instrumentul pentru a parcurge un drum uman. De aici se nasc toate în-
curcăturile, în felul în care facem Școala de Comunitate, în felul în care 
trăim. Și așa nimic nu este util, pentru că dacă tot ceea ce trăim nu este 
judecat – și nu se înţelege cum se poate judeca fără a vedea corespondenţa 
sau absenţa acesteia –, atunci nu facem un parcurs uman. 
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Îmi amintesc că pentru mine aceasta a fost problema cea mai rele-
vantă a întâlnirii cu mișcarea: punea în mâinile mele un instrunment 
pentru a face drumul meu uman. Fără asta nu se înţelege nici măcar 
credinţa. De aceea, trebuie să ne luăm câteva clipe pentru a reporni de la 
acest punct. Pentru că nu este vorba de ultima notă a paginii celei de-a 
douăzecea cărţi a lui don Giussani! Este începutul ParCursului: ce este 
experienţa.84

Așadar, folosindu-ne de mijloacele tehnice adecvate, să încercăm: să ne 
întoarcem pe băncile școlii, prieteni!

EXPERIENŢA

Experienţa, spune Don Giussani (așa cum am auzit ieri), de obicei, o 
reducem la ceea ce simţim, încercăm. Mi se pare că asta se înţelege din în-
trebare: pentru ca să fie experienţă, nu e suficient să simţim, să încercăm. 

A ÎNCERCA

Studenţilor mei le dădeam acest exemplu: închipuiţi-vă că învăţăm un 
anumit tip de probleme de matematică și că profesorul, după ce ne-a ex-
plicat, ne dă să facem un exerciţiu ca temă de casă. Vă amintiţi cum făceaţi 
când eraţi mici? Vă duceaţi acasă cu tema și încercaţi să rezolvaţi problema. 
Odată ce tema era făcută, eraţi siguri că soluţia era cea potrivită? Evident 
că nu. Și chiar dacă aţi fi rezolvat problema de cinci ori, aţi fi știut că vari-
anta a cincea rezolva mai bine ca prima? Nu. Și dacă încercaţi de douăsute 
de mii de ori? Nu. Ce înseamnă asta? Că doar încercând (adică făcând de 
două sute de mii de ori încercarea de a rezolva problema) eu nu sunt sigur 
că învăţ nimic.

Viaţa poate deveni așa: un cumul de încercări, de tentative din care nu 
înţelegem nimic. Înţelegeţi de ce insistă don Giussani? Dacă noi ne oprim 
la a încerca, nu învăţăm nimic din viaţă, nu facem experienţă.

Pentru ca acest a încerca să devină experienţă este nevoie – al doilea 
factor – să emitem o judecată.

84  Cfr. L. Giussani, Sensul Religios, op. cit., pp. 13-25.
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A ÎNCERCA + A EMITE O JUDECATĂ

Dar să ne oprim la exemplul nostru: a doua zi ne duceam la școală și 
comparam tentativa noastră cu soluţia scrisă de profesoară pe tablă. Așa 
puteam face comparaţia dintre tentativa noastră (încercarea noastră) și răs-
punsul exact. Fără a judeca eu nu înţeleg, nu pot fi sigur. 

E clar până aici? Atunci se înţelege de ce don Giussani insistă asupra 
faptului că noi nu putem învăţa nimic, nu putem trăi cu adevărat o experi-
enţă, dacă rămânem doar la a încerca ceva și nu emitem o judecată asupra 
ceea ce încercăm. 

Însă pentru a emite o judecată – evident – e nevoie de un criteriu de 
judecată. 

CRITERIUL DE JUDECATĂ

În exemplul nostru, cine ne oferea criteriul de judecată? Profesoara. 
Însă aici se naște marea problemă pe care o abordează don Giussani: 

există vreun profesor care să îmi poată da criteriul de judecată pentru 
ceea ce încerc eu în viaţă? Dacă există vreun guru care are această pre-
tenţie, este un arogant și își bate joc de mine. Ar fi ca și cum ar spune: 
«Săracu’ de tine, tu nu înţelegi: îţi explic eu cum stau lucrurile». Și asta e 
ceea ce se întâmplă atunci când încredinţăm altcuiva criteriul de judeca-
tă, suntem sclavii altcuiva, suntem – explică don Giussani – alienaţi. De 
aceea putem apăra persoana, se pot apăra toate drepturile omului, tot ce 
doriţi, însă dacă îi luăm persoanei criteriul de judecată, îi luăm demnita-
tea. Pentru că e ca și cum am spune: «Tu ești prost: îţi explic eu». Este un 
fel de a sta între noi care e chiar acesta: «Tu nu înţelegi, îţi explic eu» Și 
asta nu e în regulă pentru că ne face să rămânem veșnic infantili, alienaţi: 
trebuie întotdeauna să întrebăm șeful. Și eu într-o astfel de mișcare nu 
stau! Pentru că este împotriva criteriului de judecată al primei pagini a 
ParCursului, înţelegeţi? Adică este împotriva a ceea ce don Giussani ne-a 
propus. 

Atunci, care este criteriul de judecată? Criteriul de judecată nu se poate 
găsi în afara noastră, pentru că altminteri am fi alienaţi. Și atunci criteriul 
de judecată are o primă trăsătură: se află înăuntrul nostru. 
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CRITERIUL DE JUDECATĂ
• Înăuntrul nostru

Vă dau două exemple, ca să înţelegem toţi.
Să spunem că Davide, din cauza unui accident, are braţul în ghips. 

Merge la medic și îi spune: «Știţi, ghipsul mă deranjează cumplit, mă 
jenează foarte tare». Medicul îi răspunde: «Nu te doare. E imposibil 
să te doară». Davide s-ar întoarce acasă și ar spune: «Nu mă doare: are 
Premiul Nobel în tehnica ghipsului, medicul ăsta, nu mă doare»? Pot să 
fiu chiar prost, însă știu, și încă cum, că mă jenează ghipsul, înţelegeţi? 
Criteriul este înăuntrul meu, nu în careva guru sau expert în afara mea. 
Și dacă chiar insistă, o să merg la alt medic! Poate să îmi spună altcineva 
când ceva mă doare sau eu – chiar prost fiind – reușesc să înţeleg atâta 
lucru?

Am putea obiecta: «Eh, sigur, exemplul cu ghipsul e foarte ușor pentru 
că se înţelege, însă libertatea...?». Dacă cineva vine la mine și îmi spune că 
libertatea înseamnă ca eu să rămân în închisoare pentru tot restul vieţii, 
pentru că la ultimul congres de filosofie cele mai mari genii ale universului 
au stabilit așa? M-aș duce la închisoare? Știm cu toţii ce este libertatea, sau 
mergem în închisoare pentru că așa au hotărât experţii?

Putem să dă exemple până la miezul nopţii.
Criteriul este înăuntrul nostru. 
Deci – și aici avem a doua trăsătură – fiecare decide după cheremul său? 

Nu: criteriul este înăuntrul nostru, însă nu noi îl stabilim!

CRITERIUL DE JUDECATĂ
• Înăuntrul nostru

• Însă nu îl stabilim noi

Criteriul de judecată nu îl decidem noi. Noi nu decidem – este exem-
plul pe care l-am dat întotdeauna – nici măcar numărul pe care îl purtăm 
la pantofi. 

Criteriul pentru încălţămintea potrivită este înăuntrul meu, însă nu îl 
decid eu. Dacă l-am putea decide noi, închipuiţi-vă ce economii am face 
când sunt reduceri (însă nu ar mai fi reduceri, tocmai pentru că fiecare 
ar adapta criteriul de judecată!). Ne vine să râdem, dar așa e. Este atât de 
evident că nu noi stabilim criteriul, că trebuie să ne supunem criteriului pe 
care îl găsim în noi: nu pot lua alţi pantofi decât pe cei care îmi corespund. 
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De aceea criteriul este înăuntrul meu, este în piciorul meu, și într-adevăr 
dacă încalţ un alt pantof care este mic, piciorul strigă: «Nu ăsta e panto-
ful!». Este o judecată: «Nu e acesta». Acesta e obiectiv sau noi îl decidem 
(unii mi-au spus că ei decid: «Cumpăr pantofii mai ieftini care apoi poate 
se adaptează». Foarte bine, la nebunia asta ajungem, atât de mare e confu-
zia!)? Criteriul de judecată este înăuntrul nostru, însă nu noi îl decidem, 
e obiectiv.

Și care este criteriul de judecată pe care îl avem înăuntrul nostru și 
pe care nu îl decidem noi, pentru a putea intra în toate și pentru a putea 
experimenta, adică emite o judecată asupra ceea ce încercăm? Don Gius-
sani a numit acest lucru „experienţă elementară“: totalitatea exigenţelor 
și a evidenţelor care constituie umanul nostru (adevăr, dreptate, iubire, 
fericire).

EXPERIENŢA ELEMENTARĂ
Totalitatea exigenţelor şi a evidenţelor

(adevăr, dreptate, iubire, fericire)

Putem folosi sintetic, cuvântul biblic „inimă“, care nu înseamnă, așa 
cum este redus de obicei în limbajul comun, nu înseamnă doar sentiment, 
ci este acest întreg alcătuit de raţiune și afecţiune. Tocmai ceea ce don 
Giussani înţelege prin ansamblul de exigenţe și de evidenţe. 

INIMĂ

Acest criteriu, experienţa elementară, este obiectiv. Și aici fiecare 
trebuie să regăsească în experineţa sa exemple ale acestui lucru. De câte 
ori cineva nu se gândește: dacă aș reuși să îmi găsesc locul ăla de muncă, 
sau (când eram mai tineri) dacă aș putea să merg la cheful ăla ... De 
multe ori munca sau petrecerea mergeau strună, și cu toate astea ne 
întorceam acasă triști. Așa cum spune Giacomo Leopardi în Seara zilei 
de sărbătoare: «Deja inima mă strângea la fel». De câte ori nu merg lu-
crurile șnur, avem tot ceea ce ne proiectăm, și totuși nu ne este suficient. 
Trăiţi vreodată așa ceva? Vedeţi că nu este subiectiv? Este exact ca și cu 
încălţămintea: atât de obiectiv încât, dacă nu găsesc corespondenţa, nu 
sunt în regulă.
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De aceea cuvântul cheie este cuvântul corespondenţă.

CRITERIU DE JUDECATĂ
• Înăuntrul nostru

• Însă nu îl decidem noi

EXPERIENŢĂ

A ÎNCERCA + A EMITE O JUDECATĂ

EXPERIENŢA ELEMENTARĂ
ansamblu de exigenţe şi evidenţe
(adevăr, dreptate, iubire, fericire)

INIMĂ

CORESPONDENŢĂ

Eu am înăuntrul meu criteriul pentru a ști ce anume corespunde exigen-
ţelor inimii mele. Însă adesea noi ne oprim la încercare (încerc nostalgie, 
încerc dorinţa de a avea), și atunci spunem: «Asta e ceea ce îmi corespun-
de». Și acesta e modul prin care, între noi, se justifică orice instinctivitate 
(să-i spunem pe nume!). Însă asta e o bătaie de joc, înainte de toate faţă de 
tine! Nu doar pentru că greșești din punct de vedere moral: greșești moral 
pentru că nu îţi corespunde, chiar dacă ţi se rupe de morală! Pentru că pro-
blema nu este că ţie ţi se rupe de morală, ci că sfârșești în nihilism! Morala 
nu e nimic în comparaţie cu nihilismul în care cineva ajunge în raport cu 
acea evidenţă pe care o are înăuntrul său.

A încerca dor, nostalgie sau dorinţă de a avea, încă nu e experienţă. 
Acolo se nasc întrebările: dar asta e fericirea? Asta coincide cu exigenţele 
mele, cu criteriul pe care îl am înăuntrul meu? Ca și atunci când mergi să 
îţi încerci pantofii: perechea aceasta corespunde cu exigenţele picioarelor 
mele?

Confuzia din noi se vede clar din felul în care noi folosim cuvântul 
„corespondenţă”. O vedeam clar atunci când mă invitau să celebrez o căsă-
torie, și când în discuţia cu tinerii ieșea la iveală că, de fapt, ei se gândeau 
că celălalt ar fi urmat să îi facă fericiţi. Și atunci îi ajutam să înţeleagă că 
celălalt nu te poate face fericit, pentru că exigenţa ta de fericire – această 
experienţă elementară pe care o ai în tine, acestă exigenţă de adevăr, de fru-
museţe, de dreptate – este mai mare decât întreg universul, și că încercarea 
insuficienţei și a nulităţii este chestiunea cea mai mare a vieţii.

Înţelegeţi de ce don Giussani ne invita să citim Leopardi? Pentru a 
înţelege ce este această exigenţă elementară, care la Leopardi era expli-
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cită, atât de concret explicită. Mă uimește mereu cum don Giussani, 
la treisprezece ani, nu își găsea alt tovarăș de drum decât un Leopardi. 
Ce fel de experienţă a propriei umanităţi trăia don Giussani pentru a 
nu găsi alt tovarăș de drum decât pe cineva care spunea așa: totul este 
puţin, este prea mic pentru capacitatea sufletului! Și don Giussani ne-a 
spus întotdeauna acest lucru, însă noi nu înţelegem! Totul este puţin, 
prea mic, pentru capacitatea sufletului: soţia, munca, succesul, politica, 
... Totul e mic, prea mic, pentru capacitatea sufletului! Dacă nu înţe-
legem asta, suntem ca toţi ceilalţi. De ce? Pentru că și noi confundăm 
ceea ce ne place cu ceea ce corespunde. Și dacă noi nu începem să 
judecăm, ne fraierim în continuare: nu doar pentru că facem rău sau 
pentru că nu suntem coerenţi cu o normă morală. Te fraierești – cum e 
mai rău – pentru că nu îţi va corespunde niciodată, nu va corespunde 
exigenţei de fericire pe care o simţi! Trebuie să ne hotărâm dacă vrem 
să luăm în serios dorinţa de fericire, experienţa elementară pe care o 
avem înlăuntrul nostru, dacă vrem să luăm în serios umanul din noi! 
Sau vrem să facem – cum fac toţi – ceea ce ni se pare nouă și ceea ce ne 
place? Fiindcă pentru asta nu avem nevoie să venim aici, și mai ales, să 
mai și spunem după aceea, că o facem pentru că «mi-a spus Carrón»! 
Du-te, du-te....! Eu despre corespondenţă am spus și pot spune doar 
ceea ce spun acum. Să nu ne luăm de fraieri!

Așadar înţelegeţi ce muncă uriașă ne așteaptă, dacă avem acest minim 
de duioșie faţă de noi înșine, această afecţiune faţă de noi înșine, dacă 
într-adevăr ţinem la noi înșine, la fericirea noastră, la fericirea prietenilor 
noștri, la fericirea copiiilor noștri, la fericirea întregii lumi. Dacă noi nu 
exepriementăm, nu putem înţelege care este diferenţa dintre oricare lucru 
care ne trece prin cap (închipuirile noastre, imaginile noastre) și Cristos. 
Pentru că, la urma urmei, dacă criteriul este doar ceea se mi se pare si ceea 
ce îmi place, Cristos devine un gând care mi se pare sau îmi place sau 
nu; nu este Cel care face posibilă corespondenţa despre care vorbea don 
Giussani, unica adevărată corespondenţă, acea corespondenţă care îi este 
imposibilă omului dacă nu Îl găsește. De aceea e nevoie să îl celebrăm pe 
Cristos, să Îl sărbătorim pe Cristos. 

Fără de asta, înţeleg foarte bine că de multe ori rămânem în ceaţă cu 
privire la ceea ce am întâlnit. Pentru că ori nu am experimentat ce am 
întâlnit ori opunem rezistență recunoașterii a ceea ce într-adevăr ne cores-
punde și avem nevoie să justificăm orice instinctivitate a noastră. E clar?

Prosperi. În lumina acestor lucruri, următoarele întrebări se lămuresc 
mai bine. 
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A doua. «Lipsește umanul: această expresie ai folosit-o de mai multe 
ori în lecţii. Dar ce înseamnă să fim umani? Uneori, acest cuvânt pare să 
aibă conotaţii foarte confuze. Ce ne ajută să distingem umanul despre 
care vorbești tu, de imaginile continue care se nasc în mod inevitabil în 
noi?».

Carrón. Confuzia, după cum vedeţi, este în legătură cu acest criteriu 
de judecată, pentru că acesta nu iese la iveală din ceea ce simt, ci faţă de 
ceea ce simt: criteriul iese la iveală în mine, eu fiind implicat în mod uman 
în ceea ce simt. De aceea e nevoie de uman. Dacă eu reduc umanul meu 
doar la ceea ce mi se pare mie și la ceea ce îmi place, ceaţa se va tot înteţi.

Datorită corespondenţei, dincolo de imagini, cineva începe să aibă un 
criteriu pentru a judeca atunci când există sau nu umanitatea. De câte 
ori nu vi s-a întâmplat să vă întoarceţi de la o petrecere sau să obţineţi un 
loc de muncă sau să terminaţi facultatea, și totuși să trăiţi o insatisfacţie 
profundă? Trebuie să vă spun eu experienţa pe care o trăiţi voi? Nu o îm-
părtășim cu toţii?

Punctul este dacă noi, atunci când ne dăm seama de asta, suntem sau 
nu fideli experienţei pe care o trăim, fideli faţă de ceea ce iese la iveală din 
experienţă. Fiindcă pentru a continua să umblăm după lucrurile care ni 
se par și care ne plac, trebuie să negăm experienţa non-corespondenţei. 
Nu e vorba că nu avem toate beculeţele aprinse! Și totuși suntem foarte 
conștienţi de diferenţa dintre imagini și adevărata judecată de corespon-
denţă!

E nevoie să ne ajutăm în asta, să ne provocăm tot timpul, pentru că 
altminteri rămânem mereu în ceaţă, cu atât mai mult într-un context ge-
neral precum cel despre care vorbeam ieri. De aceea e nevoie să facem o 
muncă într-adevăr importantă. Dacă nu începem să trăim experienţa și 
să fim fideli în felul acesta faţă de experienţa noastră – pentru a distinge 
ceea ce mi se pare și îmi place de ceea ce îmi corespunde – o să rămânem 
mereu în ceaţă, confuzi. Și asta nu e fără consecinţe: facem ceea ce ni se 
pare nouă și ceea ce ne place și nu suntem mulţumiţi, ajungem la ceea ce 
râvnim și nu suntem mulţumiţi. Adică lipsește corespondenţa cu inima. 
Cum se distinge? Se distinge fiind loiali cu experienţa. Nu e nevoie să ex-
plic eu acum: uitaţi-vă la experienţa voastră. Ca și exemplul cu ghipsul: nu 
trebuie să vă explic eu când vă jenează și când nu. Știţi voi singuri când vă 
jenează sau nu? Știţi când sunteţi mulţumiţi sau nu? Știţi când sunteţi cu 
adevărat realizaţi în viaţa voastră sau nu? Atunci, dacă noi nu judecăm (nu 
vedem ce este ceea ce ne corespunde), rămânem mereu tot mai în ceaţă, 
tot mai confuzi. 
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Prosperi. «Se poate aprofunda conceptul de asceză, înţeles ca mun-
că a inteligenţei și a voinţei? Cum sprijină această muncă certitudinea că 
Cristos îmi salvează circumstanţa? Cum sprijină compania această muncă 
personală de asceză?».

Carrón. Munca de asceză înseamnă a judeca, ne-a spus don Giussani. 
Unica modalitate pentru a începe să trăim experienţa eliberării este aceea 
de a judeca. Dacă noi nu judecăm, rămânem tot mai confuzi și mai blocaţi. 
Viaţa este această continuă judecată asupra tot ceea ce se întâmplă. Noi 
trebuie să ne hotărâm dacă participăm sau nu la această aventură pe care 
ne-o oferă don Giussani, pentru că altminteri repetăm doar frazele sale 
fără a înţelege, și pe termen lung asta ne plictisește pentru că nu schimbă 
nimic în viaţă, pentru că este ca și cum nu am mai putea învăţa nimic de 
la viaţă. 

Munca de asceză este această constantă comparare a ceea ce am eu 
în minte, imaginile mele, ceea ce eu gândesc că este viaţa, ceea ce mă 
gândesc eu că mă face fericit, cu ceea ce realmente mă face fericit. Și 
asta chiar trebuie să v-o explic iară sau recunoașteţi voi singuri? A pune 
sau nu în joc acest lucru este decizia vieţii. Viaţa noastră, apartenenţa la 
mișcare, înseamnă să participăm la această aventură. Altminteri carisma 
e moartă și îngropată – înţelegeţi? –, dincolo de faptul că suntem aici 
douăzeci și șase de mii, pentru că ceea ce ne-a comunicat don Giussani 
ca experienţă, ca și cale umană, nu o trăim. Și aceasta este marea decizie 
pe care trebuie să o luăm la sfârșitul Exerciţiilor: suntem dispuși să facem 
această muncă, să participăm la această aventură a cunoașterii (astfel în-
cât să putem începe să distingem ce-i alb de ce-i negru), sau nu? Pentru 
că efortul cel mai mare pe care îl depunem este în privinţa acestei jude-
căţi. Și apoi, cum nu judecăm, ne ducem și cerem altcuiva să ne rezolve 
treburile în locul nostru.

În ce ne sprijină compania? Dacă, în loc să-ţi explice, te provoacă. Isus 
ce a făcut cu discipolii? I-a scutit de munca de judecată? Din prima clipă: 
«Veniţi și vedeţi, judecaţi voi singuri». Nu a pierdut nici măcar o clipă cu 
explicaţii: «Veniţi și vedeţi, judecaţi voi». Isus pornește de la presupunerea 
că ei nu sunt chiar atât de proști încât să nu înţeleagă dacă ceea ce văd le 
corespunde sau nu. Și atunci când – în episodul pe care l-am amintit de 
multe ori – toţi Îl părăsesc, Isus încă o dată nu îi scutește de nimic: «Și voi 
vreţi să plecaţi?». Nu le spune, când rămâne singur cu discipolii: «Măcar 
voi să rămâneţi, vă rog, nu mă lăsaţi singur!». El își asumă riscul de a rămâ-
ne singur, numai ca să nu îi scutească de a judeca: «Și voi vreţi să plecaţi?». 
Spunând asta oare îi încuraja să plece? Nu, îi ajută să facă acea muncă de 
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asceză: pentru că fără această întrebare a lui Isus, discipolii ar fi putut chiar 
să și rămână, însă formal, fără să înţeleagă. Însă Isus, provocându-i, ce face? 
Îi face să devină conștienţi de experienţa pe care au făcut-o și face să iasă 
din măruntaiele experienţei lor motivul pentru care rămân: «Dacă plecăm 
de la Tine, unde ne ducem?».

Această conștientizare iese la iveală datorită Unuia care este cu adevă-
rat prieten: nu a început să le explice, i-a provocat, și așa ei au rămas cu 
o conștiinţă și cu o certitudine pe care înainte nu le aveau. Suntem între 
noi prieteni în felul ăsta sau nu? Altminteri ne luăm de fraieri, pentru că 
prietenia este provocarea constantă la raportul cu Misterul. Și asta este cu-
tremurător la don Giussani, pentru că unicul care ia în serios toţi factorii a 
ceea ce ne-a dat Misterul (această inimă pentru a judeca totul) este el. Ne 
pune în contextul cel mai potrivit în faţa provocării lui Isus adusă discipo-
lilor: «Vreţi să plecaţi sau nu? Trebuie să vă explic Eu ce sunt pentru voi? Ce 
aţi trăit în experienţa voastră? Ce aţi cunoscut?». Și așa, în discipoli a ieșit 
la iveală motivul pentru a rămâne. Noi nu vom continua să fim creștini, 
credinţa noastră va avea un termen de expirare – vă asigur –, dacă nu facem 
această muncă, pentru că nu vom ști de ce rămânem aici și atunci când o să 
ni se schimbe starea de spirit o să ne gândim că ne simţim mai bine în altă 
parte. Fără această muncă de asceză nu înţelegem raţiunea ultimă pentru 
care suntem aici. 

Prosperi. «Spuneai că nu Cristos lipsește, ci lipsește umanul. Se pare 
aproape că umanul ar fi o precondiţie pentru a-l recunoaște pe Cristos ca 
răspuns la propriile exigenţe ale inimii, însă dacă mă gândesc la experienţa 
mea îmi dau seama că umanitatea mea a înflorit în întâlnirea cu Cristos 
și că înainte era mult mai amorţită și incapabilă de a identifica exigenţele 
mele originare. Poţi lămuri acest raport dintre Cristos și uman?».

Carrón. Pentru a-l putea recunoaște pe Cristos, pentru a putea recu-
noaște diversitatea lui Cristos, e nevoie în același timp de umanitate.85 Și 

85  V. L. Giussani, La originea pretenţiei creştine (Ed. Meridiane, 2002): «În a aborda tema 
ipotezei unei revelaţii și a revelaţiei creștine, nimic nu e mai important decât întrebarea 
asupra situaţiei reale a omului. Nu ar fi posibil să ne dăm seama în întregime ce înseamnă Isus 
Cristos, dacă mai înainte nu ne-am da bine seama de natura acelui dinamism care îl face om 
pe om. Cristos, într-adevăr, se arată ca răspuns la ceea ce sunt „eu” și doar o conștientizare 
atentă, dar și tandră și pasionată, a mea însumi, mă poate deschide și predispune la a 
recunoaște, a admira, a mulţumi, a-L trăi pe Cristos. Fără această conștientizare chiar și 
numele lui Isus Cristos devine un simplu nume.»
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toţi avem umanitatea. Nimeni nu poate să spună că nu are umanitatea, 
pentru că ar însemna că nu este persoană. În fine: să încetăm să tot spu-
nem că nu avem umanitatea! Umanitatea o avem cu toţii – putem însă să 
o folosim sau nu, și asta e o altă problemă –, și de asta putem să îl găsim 
pe Cel care ne corespunde. Dacă fiecare dintre noi se gândește la motivul 
pentru care este aici, o să vadă că cel puţin a întrezărit cumva că în întâl-
nirea cu anumite persoane exista o speranţă pentru sine: și anume, viaţa 
putea fi mai mare, mai frumoasă, trăită mai uman. Această condiţie există 
pentru că, Dumnezeu, care a hotărât să ne facă părtași la fericire, trimi-
ţându-l pe Fiul Său, ne-a făcut cu această inimă pentru ca noi să putem să 
Îl recunoaștem atunci când ar fi urmat să Îl întâlnim. Totul era în planul 
lui Dumnezeu: ne-a făcut pentru El, pentru acea plinătate pe care ne-o 
poate da doar El. Ne-o spune chiar prima pagină a Bibliei: ne-a creat după 
chipul și asemănarea Lui, adică ne-a creat pentru El. În acea Grădină se 
afla toată structura eu-lui: ne-a făcut pentru convieţuirea cu El, pentru a 
găsi fericirea în raportul cu El. După întreaga tradiţie creștină, eu-l nostru 
este această dorinţă de frumuseţe, de plinătate, care își găsește împlinirea 
în Unicul care îi corespunde. De aceea, până nu Îl vom găsi, inima noastră 
este neliniștită. Atunci da, umanul – spune don Giussani, și ne scutește de 
multă judecată – este necesar pentru a-l recunoaște pe Cristos, pentru că 
aceasta este comparaţia pe care cineva o face între exigenţa de frumuseţe pe 
care o are în sine și ceea ce întâlnește.

Și e adevărat ceea ce spune a doua parte a întrebării: întâlnirea cu Cris-
tos face ca umanitatea noastră să înflorească. Face să înflorească umanitatea 
pentru că mă face mai conștient de ceea ce îmi doresc, mă retrezește. De 
aceea multă lume apoi se supără pe mișcare: «A trezit umanitatea din mine 
și apoi nu m-a împlinit». Dar dacă a trezit-o! Dacă a trezit-o, suntem și 
mai noi înșine, mai umani, și deci mai în stare să percepem corespondenţa. 
De aceea, cu cât cineva trăiește mai mult experienţa creștină, cu cât cineva 
trăiește acest raport cu Cristos, cu atât mai mult iese la iveală toată ampli-
tutindea dorinţei. Nu șterge dorinţa, însă cum este Cel care mă atrage mai 
mult, mă mulţumește mai mult, mă face mai fericit, atunci iese și mai mult 
la suprafaţă dorinţa mea. De asta mă uimește dacă pe urmă spunem că ori-
ce îmi corespunde. Această înflorire a eu-lui – cum vedeţi – este condiţia 
pentru a-l recunoaște pe Cristos. De asta am nevoie să Îl găsesc în fiecare 
dimineaţă. Ce ar fi o zi – după ce L-am întâlnit – în care nu aș putea sa Îl 
readuc prin memorie, ce ar fi o dimineaţă în care nu aș putea să îi spun Tu 
lui Cristos? Ca și pentru cineva care s-a  îndrăgostit, ce dimineaţă ar fi aia, 
fără persoana pe care o iubește? Ca și pentru copilul care nu găsește chipul 
mamei sale, cum ar fi viaţa pentru el?
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Atunci, memoria lui Cristos nu înseamnă a adăuga ceva greu, în plus 
(«Offff, trebuie să mai îmi și aduc aminte ...!»). Dar eu te întreb: cum 
poţi să trăiești fără să îţi aduci aminte? Cum te poţi privi pe tine însuţi, 
să ţii la tine însuţi fără să îl amintești pe Cristos după ce L-ai întâlnit 
și după ce ai văzut că este unicul care împlinește viaţa, este unicul care 
într-adevăr corespunde exigenţei de fericire, de companie, pe care o ai? 
Cum poţi? Cum poţi trăi fără să stai în tăcere? Pentru că tăcerea pentru 
noi se naște din Eveniment, pentru că rămâi fără cuvinte în faţa înfăp-
tuirii acestei corespondenţe: dar cine ești Tu, Cristos, care ești în stare 
să îmi umpli viaţa așa? Totul se umple de tăcere, prezenţa Ta mă umple 
de tăcere. Unul rămâne fără cuvinte, ca și atunci când este în faţa unei 
experienţe de frumuseţe, de plinătate, de gratuitate, care îl impresionează 
atât de tare încât îl lasă fără cuvinte. Asta este tăcerea. Tăcerea creștină 
se naște din Prezenţă, din plinătatea Prezenţei: nu am nimic altceva de 
spus decât să tac pentru a nu-L pierde. Însă dacă noi nu avem nevoie de 
această tăcere, nu înseamnă că nu suntem niște cielini buni (persoane care 
aparţin mişcării Comunione e Liberazione, n.t.): ci înseamnă că nu s-a 
întâmplat și nu se întâmplă nimic care să ne umple de tăcere. Nu este o 
serie de precepte: totul se naște ca expresie a Evenimentului care umple 
viaţa de tăcere. 

Prosperi. Ai spus că forma răspunsului la dorinţa noastră este Cristos 
însuși. «Atunci când cineva nu se simte bine la locul său de muncă, și do-
rește un alt loc de muncă mai frumos, sau dorește să întâlnească o femeie 
cu care să aibă o familie, sau doi soţi își doresc copii, ce înseamnă că forma 
răspunsului la dorinţa noastră este Cristos însuși? Cristos este consistenţa 
vieţii mele, dar ce înseamnă că este forma dorinţei mele?». 

Carrón. Înseamnă că ceea ce doresc cu adevărat este El! De multe ori, 
noi confundăm dorinţele noastre parţiale cu dorinţa ultimă a inimii, și ca 
atare avem un loc de muncă și nu ne este suficient, ne căsătorim și nu ne 
ajunge, avem copii și nu ne ajunge. De ce nu ne ajunge? Pentru că ceea ce 
dorim – cum spune Leopardi – este ceva mai mare. Aceasta este măreţia 
noastră, însă noi încercăm tot timpul să reducem măreţia noastră, pen-
tru că măreţia noastră este mărimea dorinţei noastre. Adevărata măreţie a 
omului, adevăratul mister al omului, adevăratul paradox al omului este că, 
fiind limitat, dorește infinitul. Asta e ceea ce nu înţelegem noi, prietenilor! 
Dacă noi nu înţelegem că ceea ce ne dorim este infintul, spuneţi-mi: de ce 
ar trebui să fim creștini, de ce ar trebui să pierdem timpul aici? Dacă noi 
nu trăim, nu experimentăm că motivul pentru care Misterul ne-a creat 
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este pentru a ne umple de o fericire absolut dincolo de toate previziunile 
noastre, de ce mai merită să fim creștini?

Dacă este legitim să avem toate aceste dorinţe parţiale, unicul care 
într-adevăr împlinește dorinţa constitutivă de infinit este El. De aceea 
forma răspunsului la dorinţa noastră este Cristos. Dacă nu e asta, ce 
înseamnă pentru noi întâlnirea cu Cristos? Înseamnă că nu am înţeles 
enormitatea întâlnirii cu Cristos, și de aceea nu ne este clară rezonabili-
tatea adeziunii noastre la credinţă. De aceea vorbesc despre un termen 
de expirare, dacă cineva nu înţelege care este adevărata problemă la care 
ne-a educat întotdeauna don Giussani citându-l pe Cesare Pavese: ceea 
ce căutăm noi în plăceri, este infinitul, și nimeni nu va putea înceta vre-
odată să caute această infinitate. Și asta este experienţa noastră: putem 
avea tot ce vrem, dar nu ne este suficient, și tot mai mult ne dăm seama 
că nu ne ajunge. De ce putem spune că nu ne ajunge? Pentru că este atât 
de obiectiv criteriul în noi, încât face să ne fie clar că ceea ce dorim este 
mai mare decât ceea ce reușim să obţinem. Acesta este paradoxul: faptul 
că inima noastră este această dorinţă, însă noi suntem limitaţi și tot ceea 
ce facem e mic, e limitat, nu e în stare să satisfacă această dorinţă de 
infinit. Și pentru asta, ori e Cristos (Cineva care vine din afară și umple 
inima) ori putem să ne apucăm de plâns, pentru că ceea ce dorim nu 
există. Iată de ce îl poate sărbători pe Cristos doar cel care înţelege care 
este natura infinită a dorinţei. Cineva precum Leopardi, ca și sfântul 
Augustin, ca și Samariteanca. 

Până ce nu ne dăm seama de asta, nu putem înţelege ce har am primit 
întâlnindu-l pe Cristos; nu rămânem uimiţi de faptul că Cineva, Cuiva, 
i-a fost milă de nimicnicia noastră și ne-a dat acel har, complet neașteptat, 
pe care niciunul dintre noi nu îl merită și pe care multă lume îl caută pe 
pipăite, pe bâjbâite. Noi am primit harul, însă de multe ori este ca și cum 
nu l-am fi primit, pentru că trăim în confuzie, gândindu-ne că orice alt 
lucru poate răspunde naturii, profunzimii, greutăţii acestei dorinţe. Când 
spun că lipsește dorinţa în viaţă, spun că noi nu înţelegem care este natura 
dorinţei noastre. Ne lipsește Misterul. 

Asta ne face să fim conștienţi de faptul că ori facem această muncă, 
această asceză, ori mai ales nu vom putea fi bucuroși (chiar dacă reușim să 
obţinem tot ceea ce obţin ceilalţi), și mai ales nu vom înţelege cu adevărat 
și nu ne va umple de bucurie faptul că există Cristos. Și că l-am întâlnit pe 
don Giussani. 

Prosperi. «Am vrea să înţelegem mai bine fragmentul în care se spu-
nea că cineva urmează nu persoana, ci experienţa persoanei, și cum acest 
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fapt nu devine un ultim alibi pentru a aplica oricum propria măsură. De 
exemplu, dacă urmezi o persoană și aceasta te dezamăgește sau te trădează, 
adesea se ivește o obiecţie asupra experienţei.»

Carrón. Trebuie să facem comparaţia cu ceea ce trăim. Don Giuss-
sani ne-a comunicat experienţa pe care a făcut-o el, și aceasta e adevă-
rată chiar dacă eu mâine trădez. Aceasta e adevărată și va fi întotdeauna 
adevărată, deoarece ceea ce decide asupra corespondenţei sau asupra 
lipsei acesteia nu este ceea ce spun eu sau ceea ce spune don Giussani, 
ci este ceea ce fiecare dintre noi trăiește în propria experienţă atunci 
când o judecă. De aceea cineva urmează experienţa altcuiva, pe care 
respectivul o comunică așa cum poate, pe bâjbâite. Nu se urmează per-
soana dintr-un personalism, pentru că așa a spus șeful. Așa ceva nu e 
uman, nu e uman! Însă dacă acea persoană îţi comunică o experienţă 
pe care o trăiește și pe tine te interesează să înveţi, a urma acea persoană 
coincide cu a urma experienţa pe care o trăiește aceasta, astfel încât și 
tu să o poţi face să devină a ta. Și va rămâne a ta chiar dacă persoana 
respectivă ar trăda-o. Eu nu vreau sa repetăm frazele lui don Giussani 
(sau frazele mele), ci vreau ca această experienţă să fie a noastră, să de-
vină a noastră, pentru că atunci când ne dorim ceva, vrem ca acel ceva 
să devină al nostru, așa cum doream ca ceea ce ne explica profesoara 
de matematică să devină al nostru. Voi nu doriţi asta? Don Giussani 
spunea, explicând ascultarea: trebuie să urmăm într-atât, până când, la 
un moment dat, cineva începe să se urmeze pe sine, atins de experienţa 
pe care o face altcineva, pentru că este atât de unitar în sinea sa, încât 
la urma urmei se urmează pe sine atins de experienţa altcuiva. Dacă nu 
facem așa, o să continuăm să repetăm textele lui don Giussani, dar nu 
trăim experienţa pe care o trăiește el. 

Noi urmăm experienţa pe care o trăiește cineva. Și asta nu înseamnă 
că rămânem la propria măsură, pentru că dacă cineva rămâne la propria 
măsură este pentru că vrea acest lucru, mergând împotriva a ceea ce reiese 
cu claritate din experienţa pe care o trăiește. Iar apoi dacă dorește să justi-
fice acest lucru cu obiecţiile sale la greșelile altora, e strict problema lui, e 
treaba lui.

Prosperi. «Dacă creștinismul este Evenimentul, ce sens are să ne impli-
căm în apărarea valorilor creștine?»

Carrón. Acesta e al treilea punct al celei de-a doua lecţii, asupra căruia 
vreau să poposesc un pic pentru a-l aprofunda: chestiunea culturii. Mi se 
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pare că acum, după parcursul din acest an, putem să înţelegem un pic mai 
bine ce este în joc.

Să luăm de exemplu, cazul experienţei pe care am trăit-o legat de ches-
tiunea cu Eluana. De multe ori ce-am făcut? Un lucru foarte corect, din-
tr-un anumit punct de vedere: am apărat valoarea vieţii. Dar eu vă întreb 
sincer: dacă ar fi fost în situaţie careva dintre noi, i-ar fi fost suficient să 
apere viaţa? Noi am fi putut sta în faţa unei astfel de situaţii doar apărând 
valorile vieţii? Spuneţi-mi!

Uitaţi, prieteni: ce a făcut don Giussani cu noi pentru a apăra via-
ţa? Nu e vorba că nu a afirmat importanţa vieţii, importanţa omului și 
a persoanei. Însă pentru a ne face să înţelegem aceste lucruri – spune pe 
scurt – ne-a comunicat o febră de viaţă. Cristos, pentru a ne explica ce este 
viaţa, ce este valoarea omului, a devenit trup, a devenit om! Principiile și 
valorile au devenit trup și sânge, așa cum continuă să insiste Papa. Însă de 
multe ori, noi, neînţelegând că principiile și valorile le-am înţeles graţie 
întâlnirii pe care am avut-o cu Cristos în mișcare, astfel încât ne-a umplut 
viaţa de semnificaţie, schimbăm metoda. Una este metoda pe care a folo-
sit-o Misterul cu noi pentru a ne face să înţelegem (metodă pe care noi 
am experimentat-o în întâlnire), și alta este metoda pe care noi vrem să o 
aplicăm celorlalţi. Atunci înseamnă că nu am înţeles aportul de cunoaștere 
al întâlnirii, adică nu am înţeles că această iubire pentru viaţă, se naște în 
noi datorită întâlnirii trăite!

Și asta e ceea ce Romano Guardini a spus foarte bine în lucrarea sa 
La fine dell’epoca moderna (Sfârşitul epocii moderne, n.t.): «De la înce-
puturile vremurilor moderne se elaborează o cultură ne-creștină. Mult 
timp negarea s-a îndreptat doar împotriva conţinutului Revelaţiei, și 
nu împotriva valorilor etice, individuale sau sociale, care s-au dezvoltat 
sub influenţa acesteia [mult timp s-au apărat valorile chiar dacă lumea 
nu era creștină]. Chiar mai mult, cultura modernă a pretins că se spriji-
nă întocmai pe acele valori». Iluminiștii nu vroiau să abolească valorile 
creștine, înţeleseseră că erau consecinţa celui mai mare lucru care s-a 
întâmplat vreodată în istorie, însă nu vroiau să urmeze Biserica, nu vro-
iau să continue să îl recunoască pe Cristos ca fiind hotărâtor în viaţă. 
Așa că apărau roadele pe care Cristos le adusese, separându-le de origi-
ne; au vrut să facă un creștinism fără Cristos, apărând valorile creștine 
făcând abstracţie de sursă, de izvorul acestor valori. «De fapt, aceste 
valori […] sunt legate de Revelaţie», și noi nu înţelegem prea bine, 
pentru că noi am gândi ca toţi dacă nu am fi întâlnit creștinismul. Ce 
am fi spus noi despre situaţia Eluanei, dacă nu am fi întâlnit mișcarea? 
Spuneţi-mi ... Ca toţi ceilalţi! «Astfel se descătușează în om niște forţe 
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care în sine sunt „naturale“ [noi putem ajunge aproape în mod natural 
la recunoașterea acestor valori], dar care nu se vor dezvolta în afara ace-
lei economii [a creștinismului]. Omul devine conștient de valori care 
în sinea lor sunt evidente, însă devin vizibile doar în acea atmosferă». 
Dacă nu înţelegem asta, că sunt în sine evidente însă că noi le putem 
înţelege doar în cadrul acelei atmosfere a întâlnirii creștine, încercăm 
să dăm în cap oamenilor cu valorile gândindu-ne că așa le vor înţelege. 
Și apoi ne plângem întrebându-ne de ce nu înţeleg. Nici noi nu am 
fi înţeles așa! Isus nu s-a făcut trup din greșeală! Nu, a devenit trup 
pentru că fără de asta nu am fi înţeles. Nu e vorba că nu sunt adevărate 
valorile, ci e vorba de faptul că noi, calea pentru a primi aceste valori, 
pentru a le înţelege, pentru a vedea umanitatea lor, am întâlnit-o doar 
recunoscându-l pe Cristos. Guardini sublinia, vorbind despre decenii 
în urma noastră (vă daţi seama dacă ar trăi acum ...), că s-a «observat 
un gol care exista deja de multă vreme. […] Timpurile care vor veni vor 
clarifica aceste lucruri într-un mod terbil, dar salutar. Niciun creștin nu 
se poate bucura de evenimentul unei negări radicale a creștinismului 
[...].  Dar e bine să fie dată în vileag acea lipsă de lealitate [introdusă de 
cultura modernă: să vrei să aperi valorile fără Cristos; acum nici măcar 
valorile nu mai sunt apărate, după cum vedem]. Pentru că se va vedea 
atunci care este într-adevăr realitatea, când omul se va fi desprins de 
Revelaţie, iar roadele sale vor fi încetat să mai apară».86 Deja putem 
pipăi cu mâna aceste lucruri, acum că au încetat să mai apară roadele. 
Ceea ce nimeni nu și-ar fi putut închipui – că s-ar fi putut ajunge la 
a nega viaţa și lucrurile cele mai evidente – acum vedem cu ochii (de 
fapt pentru noi rămân evidente datorită unui uz al raţiunii educat în 
cadrul Bisericii). Ambiguitatea încetează și ne conduce la o purificare 
și la o aprofundare a credinţei. Noi trebuie să fim conștienţi de asta, 
pentru că o să trăim tot mai mult ca oameni fără patrie, nu vom fi în-
ţeleși. Și atunci care este modalitatea de a rezista pericolului? Guardini 
ne vorbește despre două condiţii, «maturitatea de judecată și libertatea 
alegerii». Fără acestea, la urma urmei, o să devenim ca toţi ceilalţi. 

Don Giussani era foarte conștient de această situaţie atunci când a 
creat mișcarea, pentru că el își dăduse seama că acest proces începuse 
deja în 1954, când totul părea să înflorească, și a creat un mediu în care 
să putem redescoperi valorile prin descoperirea credinţei. Așa că noi nu 
trebuie să apărăm în mod abstract valorile, ci trebuie să facem  mișcarea, 
așa cum a făcut don Giussani cu noi: și asta se numește mărturie.

86  R. Guardini, La fine dell’epoca moderna, Morcelliana, Brescia 1993, pp. 98-101. 
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Dacă nu facem așa, nu suntem leali cu modalitatea prin care Misterul 
ne-a introdus înaintea Sa. De aceea se creează dualismul culturii, al expre-
siei noastre culturale. Însă don Giussani spunea despre cultură că «linia 
educativă a mișcării tinde să trezească un eveniment de viaţă». Doar în 
cadrul acestui eveniment de viaţă putem comunica valorile. Nu e vorba 
că nu trebuie să apărăm valorile, dar trebuie să înţelegem că doar un eve-
niment de viaţă le poate face să se trezească din amorţeală în noi și în cei-
lalţi. «Pentru ca viaţa să se trezească e nevoie de abolirea oricărui dualism. 
[…] Ceea ce distruge dualismul este judecata că iubirea pentru Cristos 
este raţiunea pentru care merită să trăim [înţelegeţi? Aceasta este adevărata 
noastră expresie culturală]. Dacă lipsește credinţa ca valoare unitară, iau 
naștere niște judecăţi de valoare parţiale și acest lucru desparte [...]. Dacă 
este distrus dualismul, are loc o adevărată prezenţă culturală [o diversitate 
vizibilă și publică]».87

Acesta este punctul fundamental pe care noi trebuie să îl înţelegem. 
Deci, așa cum a spus cardinalul Angelo Scola într-un articol al său din 
Avvenire,88 calea înseamnă a propune evenimentul creștin în toată comple-
xitatea și ireductibilitatea sa, ajungând până la a explicita aspectele, impli-
caţiile, valorile. 

De aceea ne interesează atât de mult alegerile europene, pentru că au 
legătură cu asta, ţinând cont de faptul că în multe legi care sunt votate azi 
la nivel european primul lucru ţintit este Biserica. De aceea, a apăra libertas 
Ecclesiae în Europa este raţiunea pentru care suntem interesaţi de alegeri. 
Nu pentru că credem că o lege bună ar putea rezolva singură problema 
umană – am văzut că am pornit de la legi bune în privinţa familiei, referi-
toare la viaţă, și totuși asta nu a împiedicat distrugerea pe care o vedem în 
faţa ochilor –; dacă putem face legi, cu atât mai bine, dar înainte de toate 
trebuie să apărăm libertas Ecclesiae pentru a putea continua să trăim o ex-
perienţă de viaţă care să ne permită să recuperăm evidenţa valorilor care 
acum s-au pierdut. Și pentru asta avem nevoie și în Europa de martori care 
să poată să îi facă pe alţii să înţeleagă acest lucru. Ceea ce punem în joc nu 
este secundar. Punem în joc disponibilitatea de a trăi, pentru ca legea să 
nu sufoce experienţa pe care o trăim. Aceasta trebuie să o apărăm cu orice 
cost. 

87  L. Giussani, «Comunità cristiana e cultura», în CL – Litterae Communionis, nr. 6, iunie 
1977, p. 9.
88  Cfr. A. Scola, «Altro che egemonia mondana. Offerta di una speranza da „investire” 
quaggiù», în Avvenire, 20 februarie 2009, p. 2.
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Sfânta liturghie

predica lui don pino

În aceste zile, în aceste clipe chiar, trecem prin aceeași experienţă des-
pre care este vorba în pagina pe care am citit-o din Evanghelia după Luca. 
Cine ne introduce în adevăr, în totalitatea realului? Ceea ce se află în aceste 
clipe dinaintea ochilor noștri, ceea ce am ascultat în aceste zile este surve-
nirea prezenţei Sale, fizice, reale, concrete, în trup.

Domnul, în tandreţea Sa, nu se sperie de incredulitatea noastră, nu se 
sperie de acea lipsă de umanitate care ne face să-L considerăm o nălucă, 
chiar și atunci când se află dinaintea ochilor noștri, nu se sperie de faptul 
că ne închidem în propria noastră instinctivitate, tulburare, teamă.

Forţa lui Cristos prezent, prezent fizic astăzi, ne face să străbatem tot 
drumul cunoașterii: «Priviţi la mâinile mele și la picioarele mele; priviţi 
faptele, priviţi semnele. Daţi-mi ceva de mâncare» (Cf. Lc. 24, 36-42). În 
această prezenţă a Sa, toată istoria, toată profeţia primește trup, substanţă, 
realitate ce poate fi atinsă, văzută, urmată.

Fără harul acestei istorii, fără survenirea acestei diversităţi umane chiar 
aici, sub ochii noștri, Cristos n-ar mai fi pentru noi decât o nălucă iar ul-
timul cuvânt n-ar fi decât incertitudinea faţă de realitate și teama faţă de 
viitor. Marea strădanie stă în această simplitate ce se lasă purtată de forţa 
prezenţei Sale, de această tandreţe căreia nu i se poate opune nimic.

Am fost atinși, suntem atinși de aceeași realitate de care au fost atinși și 
cei unsprezece; nu trecem însă prin ea „așa cum“ au trecut și ei acum două 
mii de ani, în acea cameră [de sus], ci trecem „prin ceea ce“ au trecut și ei. 
Iar Cristos ne spune ceea ce a spus și celor unsprezece. Aici se găsește tot 
adevărul, sensul și responsabilitatea vieţii noastre: «Voi sunteţi martori de 
acestea» (Lc. 24,48). 
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MeSaJe PriMite

Cu ocazia Exerciţiilor Spirituale ale Fraternităţii Comunione e Libera-
zione cu tema «Din credinţă se naște metoda», Preasfântul Părinte adre-
sează numeroșilor participanţi un salut cordial și urările sale binevoitoare, 
asigurându-vă de îsnoţirea Sa spirituală, și urându-vă ca această înâlnire să 
trezească o fidelitate reînnoită în Cristos, pentru totdeauna, un angajament 
mai generos în opera de evenghelizare, invocă revărsarea din plin a haruri-
lor cerești și trimite din inimă, asupra Dvs. și a responsabililor Fraternităţii 
și a tuturor celor prezenţi, o binecuvântare apostolică specială.

S.E.R. cardinal Tarcisio Bertone
Secretar de Stat al Sanctităţii Sale

Dragilor,

Reînnoirea ca urmare a frumosului gest al Exerciţiilor spirituale reîn-
noadă legătura de intensă comuniune ce ne leagă.

Credinţa ca metodă traduce afirmaţia uimitoare a lui Isus: «Eu sunt calea, 
adevărul şi viaţa». Augustin o rescrie cu foarte mare pătrundere spunând că 
Isus este calea spre adevăr și spre viaţă.

Cât este de important să pășim uniţi pe această cale (metodă) am fost 
învăţaţi cu tărie de preadragul nostru don Giussani. Atenţia sa constantă 
faţă de metodă este, fără îndoială, impregnată de carisma fecundă ce i-a 
fost dată de Spiritul Sfânt.

Pentru ca, de fapt, credinţa să devină metodă de viaţă este o respon-
sabilitate ce revine fiecăruia dintre noi, în parte, și tuturor comunităţilor 
„Comunione e Liberazione“.

Vă asigur de rugăciunile mele pentru ca, și în acest an, darul convertirii 
să se producă în voi prin puterea Spiritului. Astfel încât să puteţi să fiţi 
ofrandă vie pentru toţi fraţii noștri oameni, prin mijlocirea unei apartenen-
ţe conștiente de Sfânta Mamă Biserica.

Vă salut și vă binecuvântez în Domnul.

S.E.R. cardinal Angelo Scola
Patriarh de Veneţia

69



Dragă don Julian,

doresc să transmit salutul meu tuturor prietenilor Fraternităţii Comu-
nione e Liberazione, reuniţi în vederea Exerciţiilor spirituale de la Rimini. 
Aceste zile sunt pline de har nu doar pentru mișcare, ci pentru întreaga 
Biserică și pentru lumea întreagă. Ne dăm bine seama de aceasta mai ales 
noi, cei care trăim în slujirea Bisericii.

La o întâlnire a preoţilor Fraternităţii, din America Latină, Cleuza ne 
mulţumea pentru da-ul nostru, de-a lungul tuturor acestor ani, fiindcă el a 
făcut posibil da-ul ei și întâlnirea care i-a schimbat viaţa. Pe de altă parte, 
da-ul ei ne ajută să trăim în adevăr carisma lui don Giussani și să urmăm 
acum calea care ne-o indici și tu, don Julian.

Fie ca aceste Exerciţii să fie un moment de creștere în întâlnirea care dă 
satisfacţie vieţii noastre și stârnește dorinţa de a comunica tuturor frumu-
seţea a ceea ce ni s-a întâmplat.

O îmbrăţișare cordială,

S.E.R. monsenior Filippo Santoro
Episcop de Petropolis
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telegraMe triMiSe

Sanctităţii Sale,
Benedict al XVI-lea

Sanctitate, pe lângă cei 26.000 de aderenţi la Fraternitatea Comu-
nione e Liberazione, reuniți la Rimini, și alte persoane din 63 de na-
ţiuni ale lumii, aflate în legătură cu noi prin satelit, au trăit Exerciţiile 
spirituale anuale, al căror titlu a fost dat după o învăţătură a lui don 
Giussani: «Din credință se naște metoda». Am aprofundat gândul că 
în faţa situaţiei actuale – de criză la toate nivele – avem nevoie de a da 
peste o diversitate umană, în care evenimentul lui Cristos înviat se face 
contemporan ca răspuns la întrebarea inimii noastre, pentru că aceasta 
este metoda care se naște din credinţă, precum aţi spus-o și Dumnea-
voastră în cuvinte admirabile: «În misterul întrupării Cuvântului, în 
faptul că Dumnezeu s-a făcut om ca noi, se găsește atât conţinutul, cât 
și metoda veștii creștine».

Convinși că doar fidelitatea pentru această metodă aleasă de Dumne-
zeu ne poate face martori, dinaintea tuturor, ai noutăţii creștine în faţa 
crizei generate de ruptura dintre religie și credinţă, încredinţăm Preasfintei 
Fecioare călătoriile apostolice care urmează să le faceţi în Abruzzo și în 
Orientul Mijlociu, dorind a fi mereu niște colaboratori cât mai activi ai 
pasiunii Dumneavoastre pentru om și pentru Cristos, care provoacă lumea 
ca milostivire ce ne salvează de la rătăcire.

Pr. Julián Carrón

S.E.R. cardinalului Tarcisio Bertone
Secretar de Stat

Excelenţă, pe lângă cei 26.000 de aderenţi la Fraternitatea Comunione 
e Liberazione, adunaţi la Rimini, și alte persoane din 63 de naţiuni ale 
lumii, aflate în legătură cu noi prin satelit, au trăit Exerciţiile spirituale 
anuale, cu tema «Din credință se naște metoda».

Telegrama trimisă Sfântului Părinte îi găsește pe membrii Fraterni-
tăţii mai siguri și mai bucuroși de a putea să-l slujească pe Sfântul Petru 
prin mărturisirea în faţa fraţilor oameni a noii umanităţi ce se naște din 
credinţă.
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Fecioara Maria ne-a arătat calea Sa în slujba Bisericii ca o pasiune de a 
arăta importanţa lui Cristos în evenimentele de zi cu zi ale oamenilor.

Pr. Julián Carrón

S.E.R. cardinalului Angelo Bagnasco
Preşedinte CEI

Excelenţă, pe lângă cei 26.000 de aderenţi la Fraternitatea Comunione 
e Liberazione, adunaţi la Rimini, și alte persoane din 63 de naţiuni ale 
lumii, aflate în legătură cu noi prin satelit, au trăit Exerciţiile spirituale 
anuale, pe tema «Din credință se naște metoda». Mai siguri acum că Cris-
tos a învins și rămâne în mijlocul lor, își oferă energiile pentru ca Biserica 
să trăiască în Italia ca o umanitate nouă care împlinește exigenţele de bază 
ale inimii.

Fie ca Preasfânta Fecioară să susţină sacrificiul Dumneavoastră pentru 
viaţa poporului creștin din Ţara noastră.

Sac. Julián Carrón

S.E.R. monseniorului Josef Clemens
Secretarul Consiliului Pontifical pentru Laici

Excelenţă, pe lângă cei 26.000 de aderenţi la Fraternitatea Comunione 
e Liberazione, adunaţi la Rimini, și alte persoane din 63 de naţiuni ale 
lumii, aflate în legătură cu noi prin satelit, au trăit Exerciţiile spirituale 
anuale, pe tema «Din credință se naște metoda». Ca punct de referinţă 
sigur pentru aceste meditaţii a stat magisteriul lui Benedict al XVI-lea, care 
continuă să mărturisească faptul că în Cristos coincid conţinutul și metoda 
veștii creștine.

În calitate de christifideles laici, îl urmăm pe Sfântul Părinte care ne 
invită să arătăm lumii importanţa credinţei în viaţa celor botezaţi.

Pr. Julián Carrón

S.E.R. cardinalului Angelo Scola
Patriarh de Veneţia

Excelenţă, scrisoarea care ne-aţi trimis-o ne găsește și mai conștienţi că 
propria fragilitate a aflat milă în ochii Părintelui, care prin mijlocirea caris-
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mei ajunge la noi întotdeauna ca o cale prin care exigenţele constitutive ale 
inimii noastre să găsească acel răspuns pe care, urmându-l, toţi să poată ve-
dea, iar noi cei dintâi, importanţa, pentru cunoaștere, a credinţei, mai ales 
în zilele noastre când realitatea provoacă și mai mult speranţa oamenilor.

Fie ca Fecioara Maria să vă dobândească ceea ce Vă doriţi.
Pr. Julián Carrón

S.E.R. monseniorului Filippo Santoro
Episcop de Petropolis

Excelenţă, și noi continuăm să urmăm ceea ce Domnul face să ni se 
întâmple dinaintea ochilor cu Cleuza și Marcos, provocaţi de mărturia lor 
să cunoască cu însăși credinţa lor. Ne rugăm, la rându-ne, pentru a rămâne 
credincioși metodei pe care Domnul ne-a ales-o făcându-ne să-l întâlnim 
pe don Giussani.

Pr. Julián Carrón
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arta În COMPania nOaStrĂ

Sub îngrijirea lui Sandro Chierici

(Ghid pentru citirea imaginilor extrase din Istoria artei, care au însoţit audiţia fragmentelor de muzică 
clasică la intrarea şi la ieşirea din sală)

Plecând de la Geneză, parcursul prezintă în prima parte o serie de figuri 
care în Vechiul Testament trăiesc credinţa ca ascultare faţă de semnele ară-
tate lor de Dumnezeu: Noe, Avraam, Isaac, Iacob, până la Iosif. 

Odată cu întruparea lui Cristos, credinţa devine mărturia unei experi-
enţe concrete, a unei întâlniri, a unei eliberări din ghearele răului, de ier-
tare, de îndurare, de victorie asupra morţii, de mărire. Această experienţă 
produce o afecţiune a omului pentru Cristos, căreia Cristos îi răspunde cu 
o afecţiune și mai mare. Apostolul Paul este omul nou prins de Cristos și 
făcut prin botez creatură nouă, care în îmbrăţișare cu Petru dă formă de-
plină Bisericii și face posibil pentru fiecare dintre noi să ducem la împlinire 
întâlnirea cu Cristos, în timpurile prezente.

Toate imaginile au fost luate din Bazilica din Monreale.

1. Creația cerului și a pământului
2. Creația luminii și a întunericului
3. Creația apelor
4. Despărţirea pământului de ape
5. Creația stelelor
6. Creația vieţuitoarelor
7. Creația lui Adam
8. Adam condus în Grădina Paradisului
9. Creația Evei
10. Eva este înfăţișată lui Adam
11. Dumnezeu îi poruncește lui Noe să construiască arca
12. Construirea arcei
13. Intrarea animalelor în arcă
14. Potopul universal
15. Ieșirea animalelor din arcă
16. Alianţa lui Dumnezeu cu Noe
17. Vizita celor trei îngeri la Avraam
18. Ospitalitatea lui Avraam
19. Dumnezeu îi poruncește lui Avraam să-l sacrifice pe Isaac
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20. Sacrificarea lui Isaac
21. Întâlnirea lui Isaac cu Rebecca la puţ
22. Călătoria lui Isaac și a Rebeccăi
23. Isaac îl binecuvintează pe Iacob
24. Visul lui Iacob
25. Lupta lui Iacob cu Îngerul
26. Bunavestire
27. Vizita Fecioarei Maria la verișoara sa Elisabeta
28. Nașterea
29. Adorarea Magilor
30. Visul lui Iosif
31. Fuga în Egipt
32. Prezentarea lui Isus în templu
33. Isus între învăţaţii Legii
34. Botezul lui Isus
35. Vindecarea leprosului
36. Vindecarea omului cu mâna uscată
37. Vindecarea femeii cu scurgerea de sânge
38. Vindecarea soacrei lui Petru
39. Vindecarea femeii gârbove
40. Vindecarea omului cu hidropizie
41. Vindecarea celor zece leproși
42. Vindecarea celor doi orbi
43. Vindecarea paraliticului
44. Vindecarea șchiopilor și a orbilor
45. Vindecarea unui paralitic
46. Cristos și femeia samarineancă
47. Înmulţirea pâinilor și a peștilor
48. Învierea fiului văduvei din Nain
49. Învierea fiicei lui Iair
50. Învierea lui Lazăr
51. Schimbarea la faţă
52. Magdalena spală picioarele lui Isus
53. Cina cea de Taină
54. Isus în faţa lui Pilat
55. Răstignirea
56. Coborîrea în Infern
57. Femeile mironosiţe la mormânt
58. Noli me tangere
59. Întâlnirea cu cei doi ucenici, la Emaus
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60. Cena de la Emaus
61. „Nu ardea oare inima noastră în noi?“
62. Necredinţa lui Toma
63. Cinzecimea
64. Convertirea lui Paul
65. Botezul lui Paul
66. Fuga din Damasc a lui Paul
67. Încredinţarea epistolelor lui Timotei și Tit
68. Întâlnirea dintre Petru și Paul
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